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ACTA DE CONSELL DE COMÚ ORDINARI 
 

13 de juliol del 2017 
 
A la Casa Comuna, a les 16.00 hores del dia 13 de juliol del 2017, es reuneix el 
Consell de Comú sota la presidència de la cònsol major, l’Hble. Sra. Conxita 
MARSOL RIART. Després d’haver estat degudament convocada la reunió, hi 
assisteixen els membres següents: 
 
L’Hble. Sr. Marc PONS MARTELL 
L’Hble. Sr. Miquel CANTURRI CAMPOS 
L’Hble. Sra. Mònica CODINA TORT 
L’Hble. Sra. Maria Carme NIN SANS 
L’Hble. Sra. Ester VILARRUBLA ESCALES 
L’Hble. Sr. Josep Antoni CORTÉS PUIG 
L’Hble. Sr. David ASTRIÉ PADILLA  
L’Hble. Sra. Maria Dolors CARMONA FILELLA 
L’Hble. Sra. Lídia SAMARRA PUJOL 
L’Hble. Sr. Jordi Ramon MINGUILLÓN CAPDEVILA 
L’Hble. Sr. Victor PINTOS MORELL. 
 
 
L’ordre del dia de la reunió és el següent: 
 

1. Estudi i aprovació, si escau, de l’acta del Consell de Comú del 8 de juny 
del 2017 
 

2. Estudi i aprovació, si escau, de la proposta d’un crèdit extraordinari per 
poder construir una escala d’emergència a la Casa Comuna 

 
3. Estudi i aprovació, si escau, de la proposta d’un crèdit extraordinari amb 

motiu de la reestructuració del Servei d’Atenció Domiciliària 
 

4. Estudi i aprovació, si escau, de la proposta d’un suplement de crèdit per 
fer front a l’augment de despesa del consum elèctric del Centre Esportiu 
dels Serradells 
 

5. Estudi i aprovació, si escau, de la proposta de tres suplements de crèdit 
per fer front a l’adquisició de 8 vehicles 
 

6. Estudi i aprovació, si escau, de la proposta d’Ordinació de modificació de 
l’Ordinació de preus públics, del 22 de desembre del 2016 
 

7. Estudi i aprovació, si escau, de la proposta d’adjudicació del concurs 
nacional relatiu al subministrament d’un vehicle escombradora 



ACdC núm. 17/06 
13/07/17 

2 
 

8. Estudi i aprovació, si escau, de la proposta d’adjudicació del concurs 
nacional relatiu al subministrament, per lots, de diversos vehicles i 
motocicletes, per a diferents serveis del Comú 
 

9. Estudi i aprovació, si escau, de la proposta d’adjudicació del concurs 
nacional relatiu al subministrament, en règim de lloguer, d’un túnel de 
llum per a l’enllumenat de Nadal 
 

10. Estudi i aprovació, si escau, de la proposta de resolució definitiva del 
contracte de prestació de serveis entre 9000 SOLUCIONS i el Comú 
d’Andorra la Vella,  per al subministrament i instal·lació, en règim de 
lloguer, d’un envelat, el recobriment del sòl i estands modulars per a la 
Fira d’Andorra la Vella 
 

11. Estudi i aprovació, si escau, de la proposta d’un concurs internacional, 
de contractació urgent, per al subministrament i la instal·lació, en règim 
de lloguer, d’un envelat, recobriment del sòl i estands modulars per a la 
Fira d’Andorra la Vella 2017 
 

12. Estudi i aprovació, si escau, de la proposta de concurs nacional per 
adjudicar els treballs de rehabilitació de la façana i reforços estructurals 
del Centre Esportiu dels Serradells 
 

13. Estudi i aprovació, si escau, de la proposta de concurs nacional per 
adjudicar els treballs de construcció d’un pont sobre el riu de la Comella 
a la carretera de la Comella, CS 101 PK 0+320 
 

14. Estudi i aprovació, si escau, de la proposta de concurs nacional per 
adjudicar la instal·lació d’un nou sistema de cloració amb diòxid de clor 
al dipòsit de la Comella 
 

15. Estudi i aprovació, si escau, de la proposta de concurs nacional per 
adjudicar el subministrament i la col·locació d’un paviment de cautxú, en 
substitució de l’existent, al passeig del riu 
 

16. Estudi i aprovació, si escau, de la proposta d’ampliació del contracte 
relatiu a la construcció d’una escala d’emergència a la Casa Comuna 
 

17. Estudi i aprovació, si escau, de la proposta d’acord del Consell de Comú 
d’Andorra la Vella en relació amb la revisió del model de transferències. 
 

18. Informació relativa als acords adoptats en les darreres Juntes de Govern 
 

19. Precs i preguntes. 
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La cònsol major dona la benvinguda als assistents a aquesta sessió de Consell 
de Comú, que ha estat degudament convocada d’acord amb el que disposen 
els articles 19.b i 21 de l’Ordinació d’organització i de funcionament dels 
Comuns del 17 de novembre del 2011. 
 
Alhora i d’acord amb el que disposen els articles 23.2 i 23.3 de l’Ordinació 
d’organització i funcionament dels comuns del 17 de novembre del 2011, 
informa que cap conseller de Comú ha entrat a tràmit cap pregunta per ser 
tractada en el punt de Precs i Preguntes. Per tant, aquest punt quedarà sense 
efecte. 
 
Informa que cap Conseller de Comú ha proposat la inclusió de cap nou punt a 
l’ordre del dia d’avui. Per tant, es procedeix amb l’ordre del dia establert. 
 
 

Primer.-  Estudi i aprovació, si escau, de l’acta del Consel l de 
Comú del 8 de juny del 2017 
 
La cònsol major informa que, segons l’article 5 del Reglament de les actes del 
Comú d'Andorra la Vella, del 26 de març del 1996, l’acta de la sessió del 
Consell de Comú del 8 de juny del 2017 ha estat tramesa als consellers amb la 
deguda antelació. 
 
No havent-hi cap modificació ni demanda d’aclariment, queda aprovada l’acta 
per unanimitat. 
 
 
  Segon.-   Estudi i aprovació, si escau, de la proposta d’un c rèdit 
extraordinari per poder construir una escala d’emer gència a la Casa 
Comuna 
 
La cònsol major passa la paraula a l’Hble. Sra. Maria Carme NIN, consellera 
delegada de Finances, Comptabilitat i Administració. L’Hble. Sra. Maria Carme 
NIN informa de la proposta d'un crèdit extraordinari a la partida 50209/612000 
(Casa Comuna/Millora d’edificis) per un import de 100.000€, ja que s'han 
modificat els projectes inicials de construcció de l’escala d'emergència per a la 
Casa Comuna. 
 
Tot seguit, la cònsol major dona la paraula a l’Hble. Sra. Maria Dolors 
CARMONA. 
 
L’Hble. Sra. Maria Dolors CARMONA manifesta que és difícil tractar aquest 
punt sense haver tractat el punt setzè de l’ordre del dia, amb el benentès que 
no es pot tractar el setzè si no es disposa dels diners, per això demana si estan 
d’acord en poder tractar conjuntament aquests dos punts. 



ACdC núm. 17/06 
13/07/17 

4 
 

En no haver-hi cap oposició, la cònsol major accepta que aquests punts siguin 
tractats conjuntament amb el punt setzè de l’ordre del dia. 
 
 

Tercer.-  Estudi i aprovació, si escau, de la proposta d’un crèdit 
extraordinari amb motiu de la reestructuració del S ervei d’Atenció 
Domiciliària 
 
La cònsol major passa la paraula a l’Hble. Sra. Maria Carme NIN, consellera 
delegada de Finances, Comptabilitat i Administració. 
 
L’Hble. Sra. Maria Carme NIN informa de la proposta d'un crèdit extraordinari a 
la partida 70601/45000 (Social/Traspàs competencial del SAD) per un import 
de 84.913€, amb motiu de la reestructuració del Servei d’Atenció Domiciliària. 
 
Tot seguit, la cònsol major dona la paraula a l’Hble. Sr. Jordi Ramon 
MINGUILLÓN. 
 
L’Hble. Sr. Jordi Ramon MINGUILLÓN manifesta que hi votaran en contra i 
afegeix que no es tracta d'un crèdit extraordinari per una reestructuració, es 
tracta d’un crèdit extraordinari per assumir unes despeses que no pertoquen al 
Comú i que segons la normativa, en el seu moment, pertocaven al Govern i que 
per no fer ells un crèdit extraordinari, ho ha hagut d’assumir el Comú d’Andorra 
la Vella. Considera que el Comú no ho hauria d'assumir. 
 
La cònsol major manifesta que, tal com ho va explicar l’última vegada, el Comú 
ha signat un conveni pel qual assumeix aquests diners fins a finals d’any. 
 
No havent-hi cap més demanda d’aclariment, es procedeix a la votació de la 
proposta que s’aprova per deu vots a favor per part dels membres de la majoria 
i de les membres del grup Partit Socialdemòcrata + Independents, i dos vots en 
contra per part dels membres del grup Cd’I + Liberals d’Andorra. 
 
 
El text aprovat és el següent: 
 

ORDINACIÓ 
 
Vistos l’article 71 de la Llei 10/2003, del 27 de juny, de les finances comunals i l’article 
7 de l’Ordinació de Pressupost per a l’exercici 2017, del 22 de desembre del 2016; 
 
Atesa la reestructuració del Servei d’Atenció Domiciliària; 
 
Atès que la partida pressupostària no té crèdit inicial; 
 
Atès l’informe de l’interventor comunal; 



ACdC núm. 17/06 
13/07/17 

5 
 

El Comú d’Andorra la Vella, en la sessió del Consell de Comú del 13 de juliol del 2017, 
ha aprovat la següent: 
 

ORDINACIÓ  
 
Article 1 
S’aprova un crèdit extraordinari per un import de 84.931€ a la partida pressupostària 
70601/450000 (Social/Traspàs competencial del SAD) amb motiu de la reestructuració 
del Servei d’Atenció Domiciliària. 
 
Article 2 
Aquest crèdit extraordinari es finançarà contra endeutament. 
 
Disposició final 
Aquesta ordinació entra en vigor l’endemà de la seva publicació al Butlletí Oficial del 
Principat d’Andorra. 
 
Cosa que es fa pública per a coneixement general. 
 
 

Quart.-   Estudi i aprovació, si escau, de la proposta d’un  
suplement de crèdit per fer front a l’augment de de spesa del consum 
elèctric del Centre Esportiu dels Serradells 
 
La cònsol major passa la paraula a l’Hble. Sra. Maria Carme NIN, consellera 
delegada de Finances, Comptabilitat i Administració. 
 
L’Hble. Sra. Maria Carme NIN informa de la proposta d'un suplement de crèdit 
a la partida 80301/221000 (Centre Esportiu dels Serradells/Energia elèctrica) 
per un import de 78.500€ per fer front a l’augment de despesa del consum 
elèctric del Centre Esportiu dels Serradells. 
 
Tot seguit, la cònsol major dona la paraula a l’Hble. Sr. Marc PONS, cònsol 
menor i conseller delegat de Joventut, Cultura, Esports i Participació Ciutadana. 
 
L’Hble. Sr. Marc PONS informa que, el mes de gener del 2017, FEDA va 
substituir el comptador elèctric del Centre Esportiu dels Serradells i, a partir 
d'aquest moment, es va detectar un augment molt significatiu de la despesa 
elèctrica de l'ordre de més del 60%, del que es venia pagant. A la facturació 
mensual, al veure aquest sobre consum anormal, el Comú es va posar en 
contacte amb FEDA, que va ratificar que el consum era normal en aquest 
moment. Tenint en compte que l'any 2012, durant cinc anys, aquest consum 
havia sigut molt menor, un 60% menys, en aquells moments van instal·lar unes 
bateries de condensadors elèctrics al centre, ja que els comptadors anteriors i 
els que estaven instal·lats en aquell moment i connectats estaven avariats. Per 
tant, durant aquests cinc anys, més o menys, s’ha estat pagant la franja de 
l'any 2012 fins al gener del 2017, és a dir que s’ha estat pagant una factura 
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molt menor de la que tocava. Per aquest any 2017, el consum real és el que el 
Comú va començar a pagar i, tenint en compte que no hi ha la previsió 
pressupostària disponible, sotmet a la votació aquest suplement de crèdit per 
un import de 78.500€. 
 
A continuació, la cònsol major passa la paraula a l’Hble. Sr. Victor PINTOS. 
 
L’Hble. Sr. Victor PINTOS demana -si el consum era inferior a un 60% i 
d'alguna manera les prestacions que donava aquest consum eren les mateixes- 
si aleshores és un error de l’emissor amb els comptadors, o és un error de 
comptador? 
 
L’Hble. Sr. Marc PONS informa que els comptadors estaven mal connectats;  
tots els cables havien d’estar connectats i un d’ells no l’estava i per això donava 
una lectura molt inferior a la que realment tocava. Explica que l'estimació 
d’aquesta desviació se situa aproximadament en uns 400.000€ 
aproximadament en aquest temps.  
 
Tot seguit, la cònsol major passa la paraula a l’Hble. Sra. Maria Dolors 
CARMONA. 
 
L’Hble. Sra. Maria Dolors CARMONA manifesta que si s’entén bé aquesta 
estimació, també l’ha fet FEDA, i demana si no hi ha cap possibilitat que FEDA 
reclami res, i conseqüentment el Comú es trobi amb un altre suplement de 
crèdit. 
 
La cònsol major torna a donar la paraula a l’Hble. Sr. Marc PONS. 
 
L’Hble. Sr. Marc PONS manifesta que quan FEDA va arreglar el problema ja es 
va veure que l’error era d'ells, i per tant aquest import cobrat de menys l’hauran 
d'assumir ells. 
 
No havent-hi cap més demanda d’aclariment, es procedeix a la votació de la 
proposta que s’aprova per unanimitat. 
 
 
El text aprovat és el següent: 
 

ORDINACIÓ 
 
Vistos l’article 72 de la Llei 10/2003, del 27 de juny, de les finances comunals i l’article 
8 de l’Ordinació de Pressupost per a l’exercici 2017, del 22 de desembre del 2016; 
 
Atesa la necessitat de fer front a l’augment de despesa del consum elèctric del Centre 
Esportiu dels Serradells; 
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Atès que la partida pressupostària vigent és insuficient; 
 
Atès l’informe de l’interventor comunal; 
 
El Comú d’Andorra la Vella, en la sessió del Consell de Comú del 13 de juliol del 2017, 
ha aprovat la següent: 
 

ORDINACIÓ  
 
Article 1 
S’aprova un suplement de crèdit per un import de 78.500€ a la partida pressupostària 
80301/221000 (Centre Esportiu dels Serradells/Energia elèctrica) per poder fer front a 
l’augment de despesa del consum elèctric del Centre Esportiu dels Serradells. 
 
Article 2 
Aquest suplement de crèdit es finançarà contra endeutament. 
 
Disposició final  
Aquesta ordinació entra en vigor l’endemà de la seva publicació al Butlletí Oficial del 
Principat d’Andorra. 
 
Cosa que es fa pública per a coneixement general. 
 
 

Cinquè.-  Estudi i aprovació, si escau, de la proposta de tr es 
suplements de crèdit per fer front a l’adquisició d e 8 vehicles 
 
La cònsol major passa la paraula a l’Hble. Sra. Maria Carme NIN, consellera 
delegada de Finances, Comptabilitat i Administració. 
 
L’Hble. Sra. Maria Carme NIN informa de la proposta de tres suplements de 
crèdit per un import de 7.945€ per poder adjudicar el concurs nacional per a la 
compra de vuit vehicles per als serveis del Comú. 
Tot seguit, la cònsol major dona la paraula a l’Hble. Sr. Jordi Ramon 
MINGUILLÓN. 
 
L’Hble. Sr. Jordi Ramon MINGUILLÓN manifesta que, per coherència, hi 
votaran en contra. 
 
No havent-hi cap més demanda d’aclariment, es procedeix a la votació de la 
proposta que s’aprova per deu vots a favor per part dels membres de la majoria 
i de les membres del grup Partit Socialdemòcrata + Independents, i dos vots en 
contra per part dels membres del grup Cd’I + Liberals d’Andorra. 
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El text aprovat és el següent: 
 

ORDINACIÓ 
 
Vistos l’article 72 de la Llei 10/2003, del 27 de juny, de les finances comunals i l’article 
8 de l’Ordinació de Pressupost per a l’exercici 2017, del 22 de desembre del 2016; 
 
Atesa la necessitat de fer front a l’adquisició de 8 vehicles; 
 
Atès que la partida pressupostària vigent és insuficient; 
 
Atès l’informe de l’interventor comunal; 
 
El Comú d’Andorra la Vella, en la sessió del Consell de Comú del 13 de juliol del 2017, 
ha aprovat la següent: 
 

ORDINACIÓ  
 
Article 1 
S’aproven els suplements de crèdit següents, per poder fer front a l’adquisició de 8 
vehicles: 
 

- Per un import de 1.830€ a la partida pressupostària 50201/604000 (Servei 
Tècnic/Vehicles) 

- Per un import de 5.447€ a la partida pressupostària 50202/604000 (Servei 
d’Aigües/Vehicles) 

- Per un import de 668€ a la partida pressupostària 50210/604000 (Servei 
d’Obres/Vehicles). 

 
Article 2 
Aquests suplements de crèdit es finançaran amb la baixa de les partides següents: 
 

- De la partida 50302/604000 (Inspecció via pública/Vehicles) per un import de 
5.129€ 

- De la partida 50401/604000 (Circulació/Vehicles) per un import de 2.816€. 
 
Disposició final  
Aquesta ordinació entra en vigor l’endemà de la seva publicació al Butlletí Oficial del 
Principat d’Andorra. 
 
Cosa que es fa pública per a coneixement general. 
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Sisè.-  Estudi i aprovació, si escau, de la proposta d’Ord inació 
de modificació de l’Ordinació de preus públics, del  22 de desembre del 
2016 
 
La cònsol major passa la paraula a l’Hble. Sr. Marc PONS, cònsol menor i 
conseller delegat de Joventut, Cultura, Esports i Participació Ciutadana. 
 
L’Hble. Sr. Marc PONS informa que es tracta de la modificació de l'Ordinació de 
preus públics relatius a l'homogeneïtzació dels descomptes aplicables a les 
diverses escoles artístiques de La Llacuna. Aquestes modificacions 
consisteixen en una regularització pel que fa als descomptes, que es 
resumeixen en tres punts; els residents d’Andorra la Vella que tindran un 5% de 
descompte que serà acumulable a altres descomptes; els posseïdors del 
Carnet Jove sobre monogràfics que tindran els mateixos beneficis que un 
alumne o matriculat, és a dir un 10% més afegit al que ja tenen com a 
posseïdors del carnet jove; i finalment els usuaris que cursen més d'un 
monogràfic a l'any. Tenint en compte que, per estadística, molts usuaris fan de 
dos a tres monogràfics de mitja a l'any, per fidelitzar i atreure més públic amb 
aquests monogràfics, se’ls donarà un descompte d'un 5% més si n'agafen dos 
o d’un 10% si n’agafen tres, tot això en el moment de fer la matrícula conjunta. 
No valdrà si fan un curs i al cap de tres mesos s’apunten a un altre monogràfic. 
Serà acumulable només a l’inici del curs o a l'inici del moment en què facin les 
matrícules senceres. 
 
No havent-hi cap demanda d’aclariment, es procedeix a la votació de la 
proposta que s’aprova per unanimitat. 
 
 
El text aprovat és el següent: 
 

ORDINACIÓ 
 
Vist el marc d’autonomia administrativa i financera dels comuns, al qual fa referència 
l’article 80.1 de la Constitució; 
 
Vista la Llei qualificada de delimitació de competències dels comuns, del 4 de 
novembre del 1993; 
 
Vista la Llei 10/2003, del 27 de juny, de les finances comunals; 
 
Vista l’Ordinació de preus públics per a l’any 2017, del 22 de desembre del 2016, i les 
seves posteriors modificacions del 12 d’abril i del 8 de juny del 2017; 
 
 
El Comú d'Andorra la Vella, en la sessió del Consell de Comú del 13 de juliol del 2017, 
ha aprovat la següent: 
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Ordinació del 13-7-2017 de modificació 
de l’Ordinació de preus públics per a l’any 2017, d el 22-12-2016 

 
Article 1 
Es modifica l’“Annex 10: Activitats per a infants i adults (Article 24, 25 i 26)”, afegint els 
conceptes “Descomptes monogràfics” i “Descomptes monogràfics Carnet Jove” a les 
seccions A) Institut de Música, B) Aula de Teatre i Dansa i C) Escola d’Art de l’apartat 
Activitats Culturals, el qual queda redactat com segueix: 
 
“Annex 10: Activitats per a infants i adults (Artic le 24, 25 i 26)  
 

Concepte Import / percentatge 

ACTIVITATS CULTURALS  

.../...  

Cursos monogràfics  

Cursos monogràfics per a alumnes matriculats 4,50 euros/hora 

Cursos monogràfics per a alumnes no matriculats 6,00 euros/hora 

Descomptes monogràfics  

Persones no matriculades/2 monogràfics 

5% de descompte en el 
preu de no matriculats en 

inscriure’s als dos 
monogràfics al mateix 

moment 

Persones no matriculades/3 o més monogràfics 

10% de descompte en el 
preu de no matriculats en 
inscriure’s als tres o més 

monogràfics al mateix 
moment 

Persones matriculades en qualsevulla de les escoles/2 
monogràfics 

5% de descompte en el 
preu de matriculats en 

inscriure’s als dos 
monogràfics al mateix 

moment 
Persones matriculades/3 o més monogràfics 10% de descompte en el 

preu de matriculats en 
inscriure’s als tres o més 

monogràfics al mateix 
moment 

5% de descompte als residents a la parròquia 
(acumulables als altres descomptes)  

Descomptes monogràfics Carnet Jove   

Persones no matriculades/Carnet Jove Preu de monogràfic per a 
matriculats 
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Persones matriculades a qualsevulla de les escoles + 
Carnet Jove/1 monogràfic 

10% de descompte en el 
preu de matriculats 

.../...”  
 
Article 2 
Es modifica l’“Annex 10: Activitats per a infants i adults (Article 24, 25 i 26)”, eliminant 
diversos conceptes de la subsecció “Curs de Dansa 2017-2018” de la secció “B) Aula 
de Teatre i Dansa” de l’apartat d’”Activitats Culturals”, i afegint un nou concepte dins la 
mateixa subsecció, el qual queda redactat com segueix: 
 
“Annex 10: Activitats per a infants i adults (Artic le 24, 25 i 26)  
 

Concepte Import / percentatge 

ACTIVITATS CULTURALS  

.../...  

B) Aula de Teatre i Dansa  

Curs de dansa 2017-2018  
Matrícula 57,50 euros 
Matrícula reduïda (a partir de l’1 de febrer de cada curs) 37,50 euros 
Plié 22,00 euros/mes 
Tendu 29,00 euros/mes 
Arabesque 29,00 euros/mes 
Pirouette 37,00 euros/mes 
Iniciació a puntes 22,00 euros/mes 
Iniciació per a joves i adults 29,00 euros/mes 
.../...”  
 
 
Disposició derogatòria única 
Queden derogades totes les normes amb el mateix rang o inferior que s’oposin al 
contingut d’aquesta ordinació. 
 
Disposició final 
Aquesta ordinació entra en vigor l’endemà de la seva publicació al Butlletí Oficial del 
Principat d’Andorra. 
 
Cosa que es fa pública per a coneixement general. 
 
 

Setè.-  Estudi i aprovació, si escau, de la proposta 
d’adjudicació del concurs nacional relatiu al submi nistrament d’un vehicle 
escombradora, mitjançant la modalitat de rènting 
 
La cònsol major passa la paraula a l’Hble. Sr. David ASTRIÉ, conseller delegat 
de Medi Ambient i Innovació. 
 



ACdC núm. 17/06 
13/07/17 

12 
 

L’Hble. Sr. David ASTRIÉ informa que, amb la necessitat de renovació i de 
reposició de la flota de vehicles, el Comú d’Andorra la Vella va treure a concurs 
el subministrament d’un vehicle escombradora per a l’Àrea d’Higiene Pública, 
mitjançant la modalitat de rènting. Aquesta modalitat és una modalitat que el 
Comú ha estat estudiant al llarg d’aquesta legislatura i no l'ha considerat en cap 
moment no vàlida, sinó que, en aquest cas, per exemple s’ha considerat que 
era vàlida ja que pels motius que hem al·legat sempre, aquests són vehicles 
molt específics, i al llarg de la seva vida útil o al final de la seva vida útil tenen 
un valor residual que és el que és i, per tant, en aquest cas, la modalitat de 
rènting s'adequa perfectament al tipus de vehicle que es vol adquirir. Les 
característiques més importants d'aquest vehicle són evidentment un vehicle 
escombradora aspiradora que té tres raspalls, a diferència de la majoria de 
vehicles escombradora que tenim actualment que són de dos raspalls, són dos 
laterals i un frontal i té un dipòsit d'aigua més gran dels que tenen actualment. 
A banda d'això, té un control de treballs via sistema de telefonia mòbil i també 
té la possibilitat de recull de dades i equipament de ràdio. En total seran quatre 
anys de rènting amb un total de tres mil hores a l'any i aquesta modalitat de 
rènting també inclou les revisions, manteniment i reparacions tan mecàniques 
com elèctriques, així com reparacions de planxa i de pintura, anant tot a càrrec 
de l'empresa adjudicatària. L’empresa adjudicatària ha estat MAUCO, SA que 
va presentar l’oferta més ben valorada, amb les característiques següents: 
quota mensual de 3.762€, l’hora addicional a 0,01€, per a qualsevol hora no 
realitzada retornaran 3€ al Comú, i amb la represa del vehicle que el Comú té 
actualment més antic, una escombradora MFH 2625, per un import de 500€. La 
despesa total durant aquests quatre anys ascendeix a 158.000€. 
 
Tot seguit, la cònsol major dona la paraula a l’Hble. Sr. Jordi Ramon 
MINGUILLÓN. 
 
L’Hble. Sr. Jordi Ramon MINGUILLÓN celebra que el conseller de Medi 
Ambient hagi vist la llum i vagi a sistemes d’utilització de mitjans de neteja 
moderns i adequats a l'època actual. Informa que hi votaran a favor. 
 
No havent-hi cap més demanda d’aclariment, es procedeix a la votació de la 
proposta que s’aprova per unanimitat. 
 
 

Vuitè.-  Estudi i aprovació, si escau, de la proposta 
d’adjudicació del concurs nacional relatiu al submi nistrament, per lots, de 
diversos vehicles i motocicletes, per a diferents s erveis del Comú 
 
La cònsol major passa la paraula a l’Hble. Sr. Miquel CANTURRI, conseller 
delegat de Serveis Públics i Circulació. 
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L’Hble. Sr. Miquel CANTURRI informa que, com ha quedat palès al llarg 
d'aquest mandat, amb les diverses adjudicacions per compra de vehicles, es 
proposa poder dotar els departaments del Comú de vehicles moderns i menys 
contaminants, i així els empleats del Comú poden treballar amb més seguretat i 
eficàcia. Els vehicles que es compraran són: un vehicle 4x4 a AUTOMÒBILS 
PYRÉNÉES, per un import de 13.830€ per al Departament de Serveis Públics, 
dos vehicles elèctrics per un import de 24.871€/cadascun, un per a Inspecció 
de la via pública i l’altre per al Servei d’Aigües, un vehicle pick-up per un import 
de 25.575,55€ per a l’Àrea de Medi ambient, un vehicle pick-up per un import 
de 26.199,75€ per al Servei de Circulació i un vehicle industrial lleuger amb 
caixa bolquet per un import de 30.668€ per al Departament de Serveis Públics. 
 
No havent-hi cap demanda d’aclariment, es procedeix a la votació de la 
proposta que s’aprova per deu vots a favor per part dels membres de la majoria 
i de les membres del grup Partit Socialdemòcrata + Independents, i dos vots en 
contra per part dels membres del grup Cd’I + Liberals d’Andorra. 
 
 

Novè.-  Estudi i aprovació, si escau, de la proposta 
d’adjudicació del concurs nacional relatiu al submi nistrament, en règim 
de lloguer, d’un túnel de llum per a l’enllumenat d e Nadal 
 
A proposta de la cònsol major, aquest punt és retirat de l’ordre del dia, cosa 
que és acceptada per la resta de consellers. 

 
 
Desè.- Estudi i aprovació, si escau, de la proposta de 

resolució definitiva del contracte de prestació de serveis entre 9000 
SOLUCIONS i el Comú d’Andorra la Vella,  per al sub ministrament i 
instal·lació, en règim de lloguer, d’un envelat, el  recobriment del sòl i 
estands modulars per a la Fira d’Andorra la Vella 
 
La cònsol major exposa que, com a conseqüència del Decret del Govern del 18 
d'abril del 2017, concretament el Decret CA00208, el Govern va inscriure al 
Registre de Comerç i Indústria el cessament d'activitats definitiu de totes les 
activitats comercials d'aquesta empresa. Davant d'aquesta situació, el Comú es 
veu en l'obligació de procedir a la resolució del contracte que tenia amb 
aquesta empresa perquè el Govern ha decretat el cessament de totes les 
seves activitats. 
 
No havent-hi cap demanda d’aclariment, es procedeix a la votació de la 
proposta, que s’aprova per unanimitat. 
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Onzè.-  Estudi i aprovació, si escau, de la proposta d’un  
concurs internacional, de contractació urgent, per al subministrament i la 
instal·lació, en règim de lloguer, d’un envelat, re cobriment del sòl i 
estands modulars per a la Fira d’Andorra la Vella 2 017 
 
La cònsol major passa la paraula a l’Hble. Sra. Mònica CODINA, consellera 
delegada de Promoció Turística i Comercial. 
 
L’Hble. Sra. Mònica CODINA manifesta que, en relació amb el punt anterior en 
què s’ha aprovat la resolució del contracte amb l’empresa 9000 Solucions, el 
Comú ha de treure el concurs de referència, amb caràcter urgent, per poder 
assolir els terminis i poder fer la Fira en les dates previstes. A continuació, i vist 
que ja es tenen les inscripcions fetes, informa sobre el plec de clàusules 
tècniques subjecte a aquestes inscripcions i que consta de l'envelat comercial 
amb les mateixes dimensions que, en edicions anteriors, i un envelat per a la 
Fira d'Associacions, adjunt a l'envelat comercial. També es demanen envelats 
annexes de diferents dimensions, amb dues opcions, opció A i opció B. En 
funció del preu, es podran triar dimensions diferents. Així mateix, s’inclou tot el 
que es refereix a la instal·lació i al desmuntatge del muret perimetral, que es fa 
sempre per evitar la possible entrada d'aigua, ja que l'aparcament té diferents 
punts de desnivell; el recobriment del sòl i moqueta, i després els estands 
modulars amb connexions elèctriques. També s’ha inclòs en aquest plec de 
bases tot el tema de seguretat d'evacuació i certificats, cosa que no es 
demanava abans. Així mateix, el licitador haurà de presentar tot un conjunt de 
certificats d'inspecció i de control d'estructures i instal·lacions,  elements de 
seguretat i evacuació, així com també la redacció del pla d'autoprotecció 
d'emergències i evacuació, d’acord amb les característiques de les 
instal·lacions que proposaran. Aquesta documentació serà exigida un cop 
acabada la instal·lació i prèvia a la posada en funcionament de l’obertura a 
públic de la mateixa i després tot el projecte elèctric amb certificació i Butlletí 
elèctric d'Andorra. En aquest sentit, també s’ha inclòs tot el sistema de 
lluminàries de l'envelat. A tots els efectes, el licitador serà l'únic responsable de 
totes les instal·lacions. L'empresa adjudicatària haurà de garantir també la 
presència d'un coordinador durant tot el muntatge, durant els dies de celebració 
de la Fira i durant els dies del desmuntatge. Durant els dies de celebració, 
també haurà de garantir la presència de personal tècnic per poder solucionar 
qualsevol incidència tant elèctrica com de manteniment que es pogués 
esdevenir. Aquests són les línies generals del plec de bases. L’Hble. Sra. 
Mònica CODINA puntualitza que aquest plec de bases és per a un any ja que, 
en cas que s’hi vulgui fer qualsevol modificació de cara als propers anys. 
 
Tot seguit, la cònsol major dona la paraula a l’Hble. Jordi Ramon 
MINGUILLÓN. 
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L’Hble. Sr. Jordi Ramon MINGUILLÓN manifesta que quan la cònsol major ha 
llegit el punt de l’ordre del dia ha dit nacional però entén que és internacional 
com consta escrit. 
 
La cònsol major confirma que és internacional. 
 
No havent-hi cap més demanda d’aclariment, es procedeix a la votació de la 
proposta que s’aprova per unanimitat. 
 
 

Dotzè.-   Estudi i aprovació, si escau, de la proposta de c oncurs 
nacional per adjudicar els treballs de rehabilitaci ó de la façana i reforços 
estructurals del Centre Esportiu dels Serradells 
 
La cònsol major passa la paraula a l’Hble. Sr. Marc PONS, cònsol menor i 
conseller delegat de Joventut, Cultura, Esports i Participació Ciutadana. 
 
L’Hble. Sr. Marc PONS informa que es tracta d'aprovar la proposta de concurs 
per adjudicar la refecció de la totalitat de la façana de la piscina interior, el seu 
aïllament, el nou tancament, el reforç dels pilars i dels forjats de la piscina amb 
fibra de carboni. Comunica que l'inici de les obres es preveu per al setembre 
del 2017 i amb una durada de dotze mesos, la qual cosa tindrà una afectació 
en dos pressupostos. Per a l’any 2017, la previsió de despesa és de 
1.375.000€ i per als 2018 i 2019, de 2.419.000€, d’acord amb els informes que 
han estat redactats tant per el redactor del projecte executiu que és el Gerard 
ADSERÀ BARRAL, i de les consideracions fetes per la cap d'Àrea  
d'Urbanisme. Tot seguit, la cònsol major dona la paraula a l’Hble. Sra. Maria 
Dolors CARMONA. 
 
L’Hble. Sra. Maria Dolors CARMONA manifesta, en primer lloc, que en el punt 
dotzè que fa referència a aquest concurs es parla de la rehabilitació de la 
façana i reforços estructurals, però en algun moment s’ha obviat el tema del 
projecte de reforç estructural en algun informe. En segon lloc, que en l’informe 
de la cap d’Àrea de Gabinet Jurídic hi ha un error, ja que parla del concurs de 
la plaça pública de Ciutat de Valls i ha de fer referència a la façana del Centre 
Esportiu dels Serradells. 
 
La cònsol major confirma que en relació amb el segon tema l’Hble. Sra. Maria 
Dolors CARMONA té raó amb l’error de transcripció, i que es procedirà a fer 
canviar l’informe a la cap d’Àrea. A continuació, passa la paraula a l’Hble. Sr. 
Marc PONS perquè expliqui el primer tema relatiu als reforços estructurals. 
 
L’Hble. Sr. Marc PONS confirma que es tracta de la totalitat de la façana i que 
també inclou aquest reforç amb fibra de carboni dels capitells d'aquelles 
columnes i de l'estructura per reforçar tot el nou recobriment. 
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La cònsol major manifesta que, en l’informe de la cap d'Àrea d'Urbanisme, en el 
segon paràgraf de les consideracions també diu que s'inclou al projecte el 
reforç estructural amb fibres de carboni als forjats de la platja de piscina, molt 
deteriorats per la corrosió, el reforç dels pilars on també es va detectar corrosió 
als extrems dels mateixos. 
 
L’Hble. Sr. Marc PONS afegeix que, per la peculiaritat d'aquest edifici, la façana 
en sí no és només un recobriment, sinó que fa part de l'estructura, a diferencia 
d’altres construccions, ja que aquests panells la fan aguantar. 
 
Tot seguit, la cònsol major dona la paraula a l’Hble. Sr. Jordi Ramon 
MINGUILLÓN. 
 
L’Hble. Sr. Jordi Ramon MINGUILLÓN demana saber si la piscina romandrà 
tancada molt temps, poc temps o si no es tancarà. La consol major torna a 
passar la paraula a l’Hble. Sr. Marc PONS. 
 
L’Hble. Sr. Marc PONS informa que, en un principi, no es tancarà, però que, 
evidentment, els usuaris hauran de patir alguna molèstia, perquè no deixen de 
ser unes obres importants. 
 
A continuació, la cònsol major passa la paraula a l’Hble. Sr. Victor PINTOS. 
 
L’Hble. Sr. Victor PINTOS manifesta que voldria fer un esment al que seria el 
plec de clàusules, ja que sembla que hi ha una nota en alguna obra de certa 
importància del Comú que posa textualment: “Totes les empreses elegides per 
a la realització de les diferents partides d'obra, seguint aquest esperit de fer, i 
esmenta el paràgraf anterior que és una obra completa i perfecta d'acabament 
d'aquest projecte constructiu, hauran de suplir amb el seu coneixement 
professional en les omissions o errors de detalls o de parts més importants del 
present plec de condicions o dels diferents plànols i això sense cap augment 
possible dels preus unitaris i el preu global de l'obra”. Exposa que no sap si 
aquesta clàusula és una clàusula genèrica a tots les plecs, però si sap que 
forma part de diferents plecs que el Comú ha tret en diferents obres. Pensa que 
és una clàusula abusiva, una mica desequilibrant envers qui fa l’obra i qui la 
projecta, i que s’hauria de buscar un punt d’equilibri entre el projectista i 
l’executor d’una obra dissenyada per un projectista. Si el projectista té algun 
oblit, entén que no ha de recaure la responsabilitat en l’empresa constructora 
que possiblement ni s’hi ha fixat. Demana que es revisi aquesta clàusula i que 
es pugui parlar en una comissió perquè creu que és desequilibrada. 
 
La cònsol major informa que justament, ahir, va rebre una carta de l’Associació 
de Contractistes d’Obres d’Andorra (ACODA) que diu exactament el mateix i 
que està d’acord amb l’Hble. Sr. Victor PINTOS. Manifesta que ja ha donat 
instruccions perquè es revisin els plecs de bases i que li facin arribar un informe 
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que farà passar per comissió. Ja van tractar aquest tema a la Junta de Govern 
d’ahir i que tothom estava d’acord que, en cas que realment consti en els plecs 
de bases, s’havia de modificar. 
 
No havent-hi cap més demanda d’aclariment, es procedeix a la votació de la 
proposta que s’aprova per unanimitat. 
 
 

Tretzè.-  Estudi i aprovació, si escau, de la proposta de co ncurs 
nacional per adjudicar els treballs de construcció d’un pont sobre el riu 
de la Comella a la carretera de la Comella, CS 101 PK 0+320 
 
La cònsol major passa la paraula a l’Hble. Sr. Josep Antoni CORTÉS, conseller 
delegat d’Urbanisme i Aparcaments. 
 
L’Hble. Sr. Josep Antoni CORTÉS informa que el Comú d’Andorra la Vella 
disposa d'un estudi relatiu al pont sobre el riu de la Comella facilitat pel Govern 
d’Andorra amb data agost del 2013, i que basant-se en les característiques de 
l'estructura actual, en la seva insuficient capacitat hidràulica, de l'estat de 
deteriorament en què es troba i la intensitat de l'ús al qual està sotmès, aquest 
estudi recomana l'enderroc i la reposició d'aquesta obra de fàbrica. Per aquest 
motiu, el Comú va procedir a encomanar la redacció d’un projecte de 
construcció d'un pont sobre el riu de Comella. El projecte encomanat es va 
lliurar el juny del 2017 i ara cal procedir a la contractació dels treballs descrits. 
El projecte preveu un cost de les obres d'uns 391.692€ i el termini per la seva 
realització s’estima en cinc mesos. Per tal d'evitar l’època de desgel a la 
primavera, aquestes obres s’haurien d’iniciar abans de final d'octubre.  
 
Tot seguit, la cònsol major dona la paraula a l’Hble. Sr. Jordi Ramon 
MINGUILLÓN. 
 
L’Hble. Sr. Jordi Ramon MINGUILLÓN manifesta que només vol constatar un 
fet, i és que aquesta és la situació que es té amb competències i transferències 
i que, des de la seva posició, considera que no pertoca. En efecte, aquest cas 
concret del pont de la Comella serveix per donar servei a una instal·lació 
nacional que és el forn cremador de residus a on pugen els camions. Pels 
quatre cotxes de ciutadans que passen per allà, els ponts aguanten 
indefinidament perquè no es malmeten. Constata que els ciutadans de la 
parròquia d’Andorra la Vella, amb els seus impostos i amb la seva contribució, 
estan fent front a una despesa que no els hi pertoca de cap manera. 
Simplement vol deixar constància en acta perquè tothom es doni compte del 
que s’està patint, per dir-lo d’alguna manera precisa. 
 
La cònsol major manifesta que està d’acord amb el l’Hble. Sr. Jordi Ramon 
MINGUILLÓN i que, ara, el Comú traurà el concurs per fer l'obra perquè allò és 
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realment un problema i no voldria que hi hagi cap accident amb aquest pont. 
Per tant, davant d'aquesta situació, el Comú ha considerat que, vist que hi ha 
diverses cartes des de l'any 2012 del Govern, en què diuen que s'ha de fer 
aquest pont, i vist que no es vol causar cap greuge, la majoria comunal ha 
decidit convocar el concurs, sotmetre’l a l’aprovació del ple del Consell i 
després veure la reclamació que es podrà fer al Govern sobre aquest import. 
Informa que així ho ha fet constar a les taules de negociació en què hi ha estat. 
És la qüestió dels ponts a les carreteres secundàries. El nou redactat de la 
proposta de Llei de competències que s'ha pactat diu que sempre que hagi 
passat la vida útil l'haurà d'assumir el Comú. En aquest cas, la vida útil no ha 
passat per aquest pont. Ha passat perquè aquest pont estava menys 
dimensionat que el pes que té de pesada com a conseqüència de la 
construcció posterior del centre de tractament de residus en aquella zona. 
Reitera que està d’acord amb l’Hble. Sr. Jordi Ramon MINGUILLÓN però, no 
obstant això, davant la situació d'aquest pont i els estudis que han fet fer, per 
prudència i responsabilitat, entén que s’ha de convocar el concurs, fer l'obra, 
que l’assumirà el Comú, però que després ho reclamarà al Govern.  
 
La cònsol major torna a passar la paraula a l’Hble. Sr. Jordi Ramon 
MINGUILLÓN. 
 
L’Hble. Sr. Jordi Ramon MINGUILLÓN manifesta que si és així hi votaran a 
favor, però amb el compromís que, com a mínim, es faci la reclamació formal al 
Govern, que és qui ho ha d’assumir. 
 
La cònsol major manifesta que així constarà en acta. Primer, es farà la 
reclamació i després ja es veurà la negociació que s’hagi de fer i fins a on s’ha 
d’arribar. Però l’important ara és arreglar el pont no sigui que un dia es pugui 
tenir algun disgust. 
 
Tot seguit, la cònsol major dona la paraula a l’Hble. Sra. Maria Dolors 
CARMONA. 
 
L’Hble. Sra. Maria Dolors CARMONA manifesta que comparteix plenament 
l’exposat de la cònsol major com el de l’Hble. Sr. Jordi Ramon MINGUILLÓN, i 
que, en el seu moment, van compartir aquesta realitat. Espera doncs que la 
cònsol major pugui fer-se valdre i aconseguir que aquesta despesa la faci 
l’Administració general. A continuació, fa referència a l’informe de la Sra. Maria 
Victòria COBO en què exposa que s’ha de preveure la construcció d'un pas 
provisional per terreny privat per tal de poder mantenir el doble sentit circulatori 
durant l'execució de les obres, i que cal iniciar les converses amb els 
propietaris afectats. En aquest sentit i per no trobar-se després el Comú amb la 
no grata sorpresa que no es pugui fer aquest pas alternatiu, demana saber com 
està aquesta qüestió. 
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La cònsol major confirma que està previst aquest pas alternatiu i que ja s’ha 
començat a parlar, però el projecte també preveu una altra solució que es fer 
les obres de tal manera que puguin passar els cotxes pel pont amb diferents 
fases i amb semàfor. L'ideal és fer el desviament per aquest terreny de 
propietat privada mentre es facin les obres. Però, en cas que no es pogués 
aconseguir, aleshores potser el projecte duraria una mica més, però està 
previst que es pugui fer, durant els treballs de l'obra, amb pas alternatiu 
mitjançant semàfor. Serà més problemàtic per als usuaris segurament, per tant 
s’intentarà arribar a la solució de la propietat que és la bona.  
 
Tot seguit, la cònsol major passa la paraula a l’Hble. Sr. Josep Antoni 
CORTÉS. 
 
L’Hble. Sr. Josep Antoni CORTÉS exposa que l’opció que es preveu és la de 
fer un pas provisional en terreny privat. Aquesta seria la millor perquè així es 
podria pujar i baixar al mateix temps mentre que s’està fent l’obra. Es faria mig 
pont pas provisional i llavors es faria l’altre mig pont. Si no s'arriba a cap acord 
amb aquest terreny privat, s’haurà de fer un pas alternatiu. Els terminis serien 
els mateixos, és a dir cinc mesos, però aquest fet causaria més problemes de 
circulació en hores puntes. 
 
A continuació, la cònsol major passa la paraula a l’Hble. Sra. Maria Dolors 
CARMONA. 
 
L’Hble. Sra. Maria Dolors CARMONA manifesta que aquest també és un tema 
de Mobilitat i que es podria bloquejar la parròquia.  
 
La cònsol major manifesta que hi està d’acord, però creu que s’arribarà a un 
acord amb la solució alternativa.  
 
No havent-hi cap més demanda d’aclariment, es procedeix a la votació de la 
proposta que s’aprova per unanimitat. 
 
 

Catorzè.-  Estudi i aprovació, si escau, de la proposta de co ncurs 
nacional per adjudicar la instal·lació d’un nou sis tema de cloració amb 
diòxid de clor al dipòsit de la Comella 
 
La cònsol major passa la paraula a l’Hble. Sr. David ASTRIÉ, conseller delegat 
de Medi Ambient i Innovació. 
 
L’Hble. Sr. David ASTRIÉ exposa que el dipòsit de la Comella és un dipòsit que 
des de 1997 funciona amb un sistema de cloració nomenat clor gas. Durant 
aquests 30 anys de funcionament, la seva qualitat ha estat correcte i eficient. 
Però el clor gas, com totes les tècniques, evoluciona. Més concretament el 
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problema és que el clor gas és un gas que, cada cop, es considera més perillós 
per transportar, emmagatzemar i manipular. Per tant, les tecnologies 
evolucionen i el diòxid de clor es perfila com una solució cada cop més 
adaptada a molts països i a molts llocs. Representa diferents avantatges com 
per exemple que penetra molt profundament en el biofilm i per tant és més 
eficient. Representa un menor manteniment i no és corrosiu pel sistema, actua 
ràpidament com a bactericida, virucida, contra llevats, floridures i protozous 
especialment contra la legionel·la. Amb poc producte químic i amb baixes 
concentracions d'ozó s’obté el mateix resultat. Presenta un alt grau de 
seguretat en l’emmagatzematge, el transport i la manipulació. Tots aquests 
avantatges fan indicat treure un concurs de licitació per al subministrament del 
material necessari per posar en funcionament aquest nou sistema. 
 
No havent-hi cap demanda d’aclariment, es procedeix a la votació de la 
proposta que s’aprova per unanimitat dels assistents. 
 
 

Quinzè.-  Estudi i aprovació, si escau, de la proposta de co ncurs 
nacional per adjudicar el subministrament i la col· locació d’un paviment 
de cautxú, en substitució de l’existent, al passeig  del riu 
 
La cònsol major passa la paraula a l’Hble. Sr. Miquel CANTURRI, conseller 
delegat de Serveis Públics i Circulació. 
 
L’Hble. Sr. Miquel CANTURRI informa que es tracta de treure a concurs el 
subministrament i la col·locació del paviment existent ja que està molt 
deteriorat. En efecte, ja fa onze anys que porta instal·lat i s’ha de col·locar un 
nou paviment de cautxú. 
 
Tot seguit, la cònsol major dona la paraula a l’Hble. Sr. Jordi Ramon 
MINGUILLÓN. 
 
L’Hble. Sr. Jordi Ramon MINGUILLÓN comenta que aquest paviment es va 
col·locar en el seu moment perquè una persona que estava molt agraïda 
envers la parròquia va voler que es fes aquest paviment i es va fer càrrec del 
seu pagament. És per això que es va fer aquest tros i no se’n va fer cap més, 
perquè és evident que era un luxe fer un paviment d’aquest estil per al passeig 
del riu. Demana d’una part, si s'ha fet alguna gestió per veure si aquesta 
persona volia continuar fent aquesta aportació a la parròquia i, en cas que no 
fos així, si el Comú ha calculat fer un paviment d'aquestes característiques, ja 
que és molt específic i molt especial, el preu que val i que dura un cert temps, 
en comptes de fer un paviment com la resta del passatge del riu, que seria tot 
normalitzat si no és per un cas especial com aquest. 
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La cònsol major explica que s'han fet contactes i que fins i tot s'ha mirat el 
contracte que es va fer amb l'empresa constructora, en què hi havia un període 
de garantia. És per aquest motiu que s’ha tardat tant. Però al final no s’ha 
trobat cap solució i a partir d'aquí, la corporació s'ha plantejat el que diu l’Hble. 
Sr. Jordi Ramon MINGUILLÓN. És cert que tots estem molt ben acostumats en 
aquest País. La gent té molt bons hàbits, van a córrer cada vegada més, i estan 
acostumats a córrer en aquesta zona de tartan, que és més fàcil per als genolls 
i, per tant ,el Comú, davant d'aquesta situació, ha considerat -només pel mateix 
tros- mantenir-lo igual. És una inversió important, s’està parlant d'uns 100.000€. 
S’ha considerat el termini d'amortització que és de 10 anys. És per un plus, per 
fomentar els bons hàbits, la salut i l'esport dels nostres ciutadans. És veritat 
que és una zona molt usada i molt utilitzada i per tant així s’ha valorat de fer 
aquest paviment. 
  
No havent-hi cap més demanda d’aclariment, es procedeix a la votació de la 
proposta que s’aprova per unanimitat dels assistents. 
 
 

Setzè.- Estudi i aprovació, si escau, de la proposta d’amp liació 
del contracte relatiu a la construcció d’una escala  d’emergència a la Casa 
Comuna 
 
La cònsol major passa la paraula a l’Hble. Sr. Miquel CANTURRI, conseller 
delegat de Serveis Públics i Circulació. 
 
L’Hble. Sr. Miquel CANTURRI exposa que, abans de procedir a l'inici de les 
obres adjudicades a l'empresa EMPUB, SA, el Comú va considerar la 
possibilitat de reduir l'amplada de l’escala exterior d'emergència, conscient del 
neguit d’aquesta escala i la seva ocupació que suposava per als propietaris de 
l'edifici veí, de l'antiga clínica Vilanova. En un inici, s'havia descartat la 
sectorització de l'escala principal de l'edifici pels inconvenients que suposaria a 
nivell de la coexistència amb l'ús diari de les dependències comunals. 
Finalment, s’ha decidit de portar a terme la modificació del projecte, en el sentit 
de reduir l'amplada de l'escala i sectoritzar l'escala principal de l'edifici per tal 
de donar compliment als requeriments del reglament contra els incendis dels 
locals d'accés públic, i el lliurament dels nous projectes en data d’abril del 2017. 
Per tal de poder portar a terme aquests dos projectes, es considera que la 
manera més adequada és que l'empresa EMPUB, SA, adjudicatària de les 
obres, realitzi tots els treballs, de manera que no s'hagi de fer unes obres, 
liquidar-les i iniciar-ne d'altres, la qual cosa comportaria incrementar el temps, 
que Casa Comuna estaria patint inconvenients de les obres a banda de 
l’encariment inevitable d’aquestes. S'ha suprimit de l’adjudicació d’EMPUB, SA 
el subministrament de certs materials que seran subministrats directament pel 
Comú. D’aquesta manera, EMPUB, SA continua sent l’empresa adjudicatària 
de la instal·lació i de la col·locació d'aquests materials com per exemple les 
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portes RF, els detectors o focus. El nou pressupost a executar per l'empresa 
EMPUB, SA és de 124.342,32 € per a la construcció de l'escala d'emergència, 
92.642,93€ per emmurallar el nucli de l’escala existent, el que dona lloc a un 
total de 216.985,25€, IGI inclòs. Aquest import suposa un increment respecte a 
l'import adjudicat d'un 19,35%, és a dir un increment de 35.177,47€.  
 
Aquest increment d'obra a realitzar per l'empresa constructora comportarà un 
increment de termini de tres setmanes que ha estat validada per la direcció 
facultativa de les obres, resultant en un termini total de 15 setmanes. Després 
de l'antecedent exposat, en el punt anterior, i per tal que l'adjudicació de 
l'empresa EMPUB, SA es mantingui dintre dels límits màxims legals de 
contractació complementari al 20%, s’ha eliminat del pressupost d’EMPUB, SA, 
el subministrament de certs materials que seran subministrats directament pel 
Comú d’Andorra la Vella. Aquests materials són: Les portes RF, per un valor de 
39.601,79€, el subministrament d'uns elements per a la instal·lació 
d’enllumenat i detecció, per un valor de 7.990,22€, el control de qualitat, per un 
valor de 11.978,78€, i elements decoratius i varis per un valor de 3.679,15€. 
 
Tot seguit, la cònsol major dona la paraula a l’Hble. Sra. Maria Dolors 
CARMONA. 
 
L’Hble. Sra. Maria Dolors CARMONA exposa que entén perfectament i en el 
seu moment, parlant del novembre passat, es va veure la urgència d'aquesta 
escala, també es van viure no simulacres sinó situacions reals, que van posar 
en evidència la necessitat d’altres vies d'evacuació per garantir la seguretat 
dels treballadors i dels ciutadans que venen a fer gestions al Comú. Això es va 
tenir en compte i en el seu moment les membres del grup Partit 
Socialdemòcrata + Independents van votar a favor d'aquest crèdit extraordinari. 
Vol manifestar i deixar palès el seu desacord en relació amb el procediment 
emprat. També amb el retard en l'execució, doncs era una urgència, en el 
darrer Consell de Comú o l’anterior, en va fer referència perquè ningú deia res 
en relació amb aquesta escala. Aquest fet les preocupava, ja que havia passat 
molt de temps, i se sabia que el veïnat no hi estava massa d'acord, així els hi 
havia comentat la cònsol major. Per això creuen que aquesta situació ja hauria 
d’estar resolta, perquè ha passat molt de temps. Aquí s’ha posat en evidència 
que la situació no està resolta. Hagués estat important potser, per als veïns, 
que haguessin conegut possiblement el projecte abans que sortís a concurs. 
Això possiblement no es va fer i ara volen fer valdre el seu parer. Hi ha un 
concurs adjudicat, però clar ara es posa en qüestió una mica la propietat. A un 
altre veí possiblement se li farà un altre equipament i potser mostrarà el seu 
desacord i aleshores ja hem sentat procediments que seran difícils de fer 
valdre.  
 
Un altre tema és l'increment de la despesa a la qual es fa referència. Els 
comptes tots es poden fer d'una manera o d'una altra. El fet que la compra la 
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faci el Comú, perquè d'aquesta manera no s’incrementa més d'un 20% el 
concurs inicial, clar els números surten, així ho diu l'informe, però també ho 
deixa explícit l’informe de la Sra. COBO, com el de l'interventor, que és una 
situació que es pot arribar a resoldre, però posen de manifest que no és el 
millor procediment, ni la manera més adequada o eficient, a nivell de 
transparència. La possibilitat de deixar sense efecte aquest concurs també en 
fa referència el mateix interventor. No està signat ni el contracte amb l'empresa 
adjudicatària. També consta en un informe la complexitat de la situació. 
Aleshores vist això, perquè no es mira de rescindir aquest concurs i fer-ne un 
de nou? A nivell de transparència seria el millor. El fet que ho faci una empresa, 
que el material el compri el Comú perquè es remodela, perquè s'ha d'ajustar a 
l'interès del bon veïnatge o mantenir aquest bon veïnatge, és difícil d’encaixar i 
són 100.000€ els que es dediquen a això, i que possiblement són 100.000€ els 
que s’estan aprovant aquí i que es podrien dedicar a altres coses que 
possiblement també són necessàries. Aquest tipus de concurs i aquest tipus de 
situació és de mal fer, manifesta que ja ho va dir en un altre moment i es 
mostra en desacord amb el procediment emprat. 
 
La cònsol major respon que comparteix en part els arguments de l’Hble. Sra. 
Maria Dolors CARMONA. És cert que s’està tenint problemes amb aquesta 
escala d'emergència. Està costant, però els membres de la majoria entenen 
que és necessari i imprescindible per al Comú, i per tant s’han d’esforçar a 
trobar totes les fórmules per poder començar d'una vegada per totes aquesta 
escala d’emergència. Explica que s’ha trobat aquesta fórmula i és la que se 
sotmet aquí. No sap si és la solució definitiva perquè potser encara s'acabi 
d'embolicar més aquest tema, però bé, la corporació s’ha esforçat i creu que, 
ara per ara, aquesta és la millor solució. A la família propietària del costat, se'ls 
ha ensenyat el projecte, per això es va modificar, i se'ls hi ha tornat a ensenyar 
el segon projecte. Però la necessitat hi és i per tant finalment s’ha decidit tirar-
ho endavant. No se li ha de donar més voltes i precisament també per això, 
perquè la necessitat d'un equipament públic és important, s’ha pres aquesta 
decisió de sotmetre avui a aquest Consell de Comú aquesta fórmula que és la 
que els sembla més adient. Es va fer l'adjudicació i ara es modifica aquesta 
adjudicació i es vota el crèdit extraordinari ja que, com a conseqüència de la 
modificació de l'escala, perquè no sigui tan ample, s’han de fer unes obres a 
l'interior de Casa Comuna, per complir els reglaments de seguretat que de 
l'altra manera no s'haguessin tingut que fer. Com bé ha dit l’Hble. Sra. Maria 
Dolors CARMONA per buscar aquest bon veïnatge, s’ha intentat també buscar 
una solució que sigui menys perjudicial i s’ha volgut buscar aquest equilibri.  
 
Seguidament, la cònsol major passa la paraula a l’Hble. Sr. Victor PINTOS. 
 
L’Hble. Sr. Victor PINTOS reitera el que ha dit l’Hble. Sra. Maria Dolors 
CARMONA i considera que tot plegat és un conjunt de despropòsits, ja que es 
va començar molt malament. No s'ha planificat res, s’ha anat sobre la marxa, i 
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el que és inadmissible és que hi hagi una adjudicació al mes de novembre i no 
estigui el contracte firmat, i ara es pretengui adjudicar directament a l'empresa 
licitadora, i que el Comú, a més faci un subministrament directe de materials. 
Manifesta que d’això els castellans li’n diuen “chapuza”, administrativa i 
totalment ineficient. 
 
Tot seguit, la cònsol major dona la paraula a l’Hble. Sr. Jordi Ramon 
MINGUILLÓN. 
 
L’Hble. Sr. Jordi Ramon MINGUILLÓN manifesta que poden compartir la 
necessitat de fer l'escala i que s'hagi de tirar endavant el projecte, però el que 
no poden compartir és recórrer a un sistema que la Llei no permet, pujar el 20% 
més, doncs se li dona la volta a la Llei: “trossegem, comprem directament”, i 
d'aquesta manera se separa i es redueix del 20%. Se sap el que s'està fent, 
però és una via que no és la més pròpia de la transparència, precisament, i de 
compliment per part d'una entitat pública. Per arribar a fer una cosa que la Llei 
no permet fer. Amb això no hi estan d'acord i pensen que es podia fer un altre 
concurs i tirar-lo endavant, perquè si no s’ha fet res des del novembre fins ara, 
doncs amb els mesos que han passat, un mes més tampoc passaria res. Per 
això hi votaran en contra. 
 
La cònsol major manifesta que hi està d'acord en part. Pel que respecta a la a 
transparència no. Precisament, la transparència hi és tota ja que ha exposat 
clarament tot el que s’ha fet. Que no és la millor fórmula, potser no, però és la 
que la majoria comunal ha considerat que és l’adient i per això l’ha fet pública, 
amb tota la documentació, ho diu el cap d'àrea, és així, però a partir d'aquí el 
que no es vol fer i, per això ho sotmet al Consell de Comú, es esperar més a 
començar aquesta escala d'emergència, i per tant manté la proposta i la sotmet 
a votació avui en aquest Consell de Comú. 
 
No havent-hi cap més demanda d’aclariment, es procedeix a la votació del punt 
segon i del punt setzè, conjuntament, que s’aproven per vuit vots a favor per 
part dels membres de la majoria, i quatre vots en contra per part de les 
membres del grup Partit Socialdemòcrata + Independents i dels membres del 
grup Cd’I + Liberals d’Andorra. 
 
 
El text aprovat corresponent al punt segon és el següent: 
 

ORDINACIÓ 
 
Vistos l’article 71 de la Llei 10/2003, del 27 de juny, de les finances comunals i l’article 
7 de l’Ordinació de Pressupost per a l’exercici 2017, del 22 de desembre del 2016; 
 
Atesa la necessitat de poder construir una escala d’emergència a la Casa Comuna; 
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Atès que la partida pressupostària no té crèdit inicial; 
 
Atès l’informe de l’interventor comunal; 
 
El Comú d’Andorra la Vella, en la sessió del Consell de Comú del 13 de juliol del 2017, 
ha aprovat la següent: 
 

ORDINACIÓ  
 
Article 1 
S’aprova un crèdit extraordinari per un import de 100.000€ a la partida pressupostària 
50209/612000 (Casa Comuna/Millora d’edificis) per poder construir una escala 
d’emergència a la Casa Comuna. 
 
Article 2 
Aquest crèdit extraordinari es finançarà amb la baixa de les partides següents: 

- De la partida 50101/607110 (Urbanisme/Retolació parròquia) per un import de 
50.000€ 

- De la partida 50210/603100 (Servei d’Obres/Maquinària) per un import de 
30.000€ 

- De la partida 50210/607301 (Servei d’Obres/Mobiliari urbà) per un import de 
20.000€. 

 
Disposició final 
Aquesta Ordinació entra en vigor l’endemà de la seva publicació al Butlletí Oficial del 
Principat d’Andorra. 
 
Cosa que es fa pública per a coneixement general. 
 
 

Dissetè.-  Estudi i aprovació, si escau, de la proposta d’aco rd 
institucional entre els grups parlamentaris, el Gov ern i els Comuns en 
relació amb les guarderies infantils, el servei d’i nfància, adolescència i 
joventut i l’exempció de taxes als organismes autòn oms o entitats 
parapúbliques 
 
La cònsol major informa que, en aquest punt de l'ordre del dia, hi ha, per un 
costat, la proposta d'acord del Consell de Comú d'Andorra la Vella en relació 
amb la revisió del model de transferències i, per un altre costat, un altre punt 
que és la proposta de signar, derivat d’aquesta negociació de competències i 
transferències, relatiu a l’acord institucional entre els grups parlamentaris, el 
Govern i els Comuns. És un acord institucional que es va assolir a la taula de 
negociacions on hi eren presents el Govern, els Comuns representats per la 
cònsol major, en aquest cas d'Andorra la Vella, i els cònsols majors de tots els 
Comuns i els representants de tots els grups parlamentaris que hi ha al Consell 
General. Es va arribar a l'acord de redactar un document que vindrà firmat per 
totes les parts als efectes de clarificar alguns punts relacionats amb els acords 
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referents a la delimitació de competències. Aquest document es va rebre ahir i 
es podria sotmetre al proper Consell de Comú del dia 3 d'agost, però com que 
avui es tractava el tema de l'acord que es volia sotmetre també en aquest punt 
referent a les transferències, pensa que també és el bon moment de passar 
aquest acord institucional amb el qual la proposta és que s'autoritzi la cònsol 
major del Comú d'Andorra la Vella a signar aquest acord institucional junt amb 
tota la resta de cònsols, amb els grups parlamentaris i amb el Govern.  
 
A continuació, passa la paraula al Secretari general perquè procedeixi a la 
lectura d’acord acord: 
 
“ACORD INSTITUCIONAL ENTRE ELS GRUPS PARLAMENTARIS,  EL 
GOVERN I ELS COMUNS 
 
REUNITS 
 
D’una part, els M. I. Srs. Ladislau Baró Solà i Miquel Aleix Areny, president i 
president suplent del Grup Parlamentari Demòcrata; els M. I. Srs. Josep Pintat 
Forné i Jordi Gallardo Fernández, president i president suplent del Grup 
Parlamentari Liberal; els M. I. Srs. Pere López Agràs i Víctor Naudí Zamora, 
president i president suplent del Grup Parlamentari Mixt, i el M. I. Sr. Gerard 
Alís Eroles, conseller general del Grup Parlamentari Mixt. 
 
D’altra part, el M. I. Sr. Antoni Martí Petit, cap de Govern, en execució d’un 
acord de Govern del 14 de juny del 2017. 
 
I, d’altra part, els cònsols del Principat d’Andorra: 
- Hble. Sr. Josep Mandicó Calvó, cònsol major, en execució d’un acord del 
Comú de Canillo del ... de .. del ...  
- Hble. Sr. Jordi Torres Arauz, cònsol major, en execució d’un acord del Comú 
d’Encamp del ... de .. del ... 
- Hble. Sr. J. Àngel Mortés Pons, cònsol major, en execució d’un acord del 
Comú d’Ordino del ... de .. del ... 
- Hble. Sr. David Baró Riba, cònsol major, en execució d’un acord del Comú de 
la Massana del ... de .. del ... 
- Hble. Sra. Conxita Marsol Riart, cònsol major, en execució d’un acord del 
Comú d’Andorra la Vella del ... de .. del ... 
- Hble. Sr. Josep Miquel Vila Bastida, cònsol major, en execució d’un acord del 
Comú de Sant Julià de Lòria del ... de .. del ... 
- Hble. Sra. Trini Marin Gonzalez, cònsol major, en execució d’un acord del 
Comú d’Escaldes-Engordany del ... de .. del ... 
 
ANTECEDENTS 
Tot al llarg de la primera meitat de l’any 2017, les parts signatàries d’aquest 
document han participat en una taula tripartida, recercant un consens per 
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revisar les lleis qualificades de delimitació de competències dels comuns i de 
transferències als comuns. Aquest treball s’ha de traduir en la propera 
presentació a tràmit de sengles projectes de llei de modificació dels textos 
legals esmentats. 
Durant aquests treballs, les parts han arribat també a acords de principi sobre 
altres qüestions que no és procedent integrar en els textos legals de referència, 
en àmbits tan significatius com les guarderies infantils; els serveis d’infància, 
adolescència i joventut, o l’exempció de determinades taxes als organismes 
autònoms, quan presten serveis públics. 
Consegüentment, amb la finalitat de deixar constància dels seus acords i del 
compromís polític assolit per traslladar-los al dret positiu, a través dels 
procediments i els mecanismes que, en cada cas, siguin més adients, les parts 
han convingut la signatura d’aquest document. 
 
ACORDS 
1. Guarderies infantils 
1.1. Els comuns tenen atribuïda la competència del servei de guarderies 
infantils, en concurrència amb la iniciativa privada, i es comprometen a pactar 
entre si els criteris d’homogeneïtzació necessaris per aconseguir que els preus 
de les guarderies públiques siguin tan uniformes com sigui possible a totes les 
parròquies. Es comprometen igualment a fer el servei accessible a les rendes 
menys elevades, mitjançant els mecanismes que considerin adients, i que han 
de conduir també a uns resultats substancialment uniformes. 
 
Els grups parlamentaris i el Govern es comprometen a promoure la modificació 
de la Llei de guarderies infantils, de l’11 de maig de 1995, amb la finalitat 
d’integrar l’experiència adquirida en més de quinze anys d’aplicació. Això 
comprendrà, pel cap baix: 

- Establir l’obligatorietat que totes les guarderies infantils que 
desenvolupen una activitat contínua disposin d’un pla pedagògic; definir 
el contingut d’aquest pla pedagògic, diferenciant les franges d’edat de 0 
a 2 anys i de 3 a 6 anys, i garantir que tant les infraestructures de la 
guarderia com el pla d’activitats siguin coherents amb el pla pedagògic. 

- Definir la finalitat que han de complir les guarderies infantils que 
desenvolupen una activitat contínua, diferenciant les franges d’edat de 0 
a 2 anys i de 3 a 6 anys. 

- Revisar, de forma consensuada amb el sector, la formació necessària 
per treballar en una guarderia, amb l’objectiu de millorar l’atenció als 
infants. 

 
1.2. El Govern es compromet a modificar, amb el mateix esperit, el Reglament 
de guarderies. 
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2. Servei d’infància, adolescència i joventut 
2.1. L’atenció als infants, adolescents i joves amb dificultats o en situacions de 
risc és competència del Govern, que l’exerceix amb caràcter nacional. Els 
comuns que detecten la presència a la parròquia d’infants, adolescents i joves 
amb dificultats o en situació de risc ho fan saber immediatament a l’àrea del 
Departament d’Afers Socials del Govern, que els pren al seu càrrec, sens 
perjudici de la coordinació i la cooperació interadministratives del Govern i les 
corporacions locals en el marc de les comissions tècniques comunals de 
benestar social (CTCBS) i de la Comissió Nacional de Benestar Social 
(CONBS). 
 
2.2. El Govern es compromet a continuar desenvolupant prestacions tècniques 
de serveis socials, sota la forma de programes i accions, que abastin els 
infants, adolescents i joves, fins als 25 anys d’edat, en situació de vulnerabilitat 
o amb un risc d’exclusió social, i en concret que presentin conductes addictives 
de tot tipus, més enllà dels que ja regula la Llei de serveis socials i 
sociosanitaris, i en cas d’avaluació favorable posterior, també es compromet a 
incorporar-los a la cartera de serveis socials i sociosanitaris mitjançant la 
regulació normativa corresponent, un cop s’hagi promogut la modificació 
escaient de la Llei de serveis socials i sociosanitaris. 
 
3. Exempció de taxes als organismes autònoms o enti tats parapúbliques 
Els grups parlamentaris i el Govern es comprometen a promoure una 
modificació de la Llei de finances comunals, amb la finalitat que els organismes 
autònoms o entitats parapúbliques quedin exempts del pagament de taxes per 
la utilització privativa o l’aprofitament especial del domini públic quan estiguin 
directament afectats a la prestació de serveis públics. L’exempció no es farà 
extensiva a les taxes per les llicències d’obres, ni per l’ocupació temporal de 
domini públic que sigui necessària per executar els treballs. 
 
Així ho han convingut i acordat i, en prova de conformitat, signen aquest 
document, en nou exemplars i a un sol efecte, al lloc i el dia indicats a la 
capçalera.” 
 
La cònsol major proposa que se l'autoritzi a firmar aquest acord institucional. 
 
Tot seguit, la cònsol major passa la paraula a l’Hble. Sr. Jordi Ramon 
MINGUILLÓN. 
 
L’Hble. Sr. Jordi Ramon MINGUILLÓN exposa que, per un tema de 
procediment només, aquest punt no està a l'ordre del dia, però entén que amb 
l’acord de tots els consellers es pot incloure un punt a l’ordre del dia en 
qualsevol moment. Creu que vista la importància d’aquest tema, el procediment 
seria que s’inclogui aquest tema dins de l’ordre del dia amb el seu propi nom. 
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La cònsol major manifesta que no hi veu cap inconvenient i per tant s’inclou 
aquest punt com a punt dissetè.- Estudi i aprovació, si escau, de la proposta 
d’acord institucional entre els grups parlamentaris, el Govern i els Comuns en 
relació amb les guarderies infantils, el servei d’infància, adolescència i joventut i 
l’exempció de taxes als organismes autònoms o entitats parapúbliques. 
 
No havent-hi cap més demanda d’aclariment, es procedeix a la votació de la 
proposta que s’aprova per unanimitat dels assistents. 
 
 

Divuitè.-  Estudi i aprovació, si escau, de la proposta d’aco rd del 
Consell de Comú d’Andorra la Vella en relació amb l a revisió del model de 
transferències 
 
La cònsol major agraeix a tots els Consellers de Comú per facilitar la signatura 
d'aquest document (tractat en el punt anterior) que com ha dit és un acord que 
fa referència a d'altres punts que s'han tractat en el tema de competències i 
que quedaran reflectits a la proposta o al projecte de Llei que entrarà el Govern 
a tràmit parlamentari.  
 
Quant a la Llei o a la modificació de la Llei de transferències, s'ha acabat la 
taula tripartida què estava formada pels cònsols majors de tots els Comuns, el 
cap de Govern, la secretària d'Estat de Relacions Institucionals i els 
representants de tots els grups parlamentaris, i ja s'ha tancat amb un acord 
entre el Govern, cinc Comuns i els grups parlamentaris. En principi el grup 
parlamentari Liberal, el grup parlamentari DA i el Sr. Victor NAUDI del grup 
parlamentari Mixt. Almenys és aquesta la interpretació que en fa de la darrera 
reunió a la qual va participar en aquesta taula. Durant totes les reunions que ha 
mantingut en aquesta taula, ha posat de manifest la posició del Comú. 
 
El Comú d'Andorra la Vella pensa que es perd una oportunitat històrica de 
modificar la Llei de transferències després de 23 anys. Era el moment potser de 
variar els criteris pels quals es determina la quantitat que s'ha de transferir a 
cada Comú. El Comú d'Andorra la Vella només demanava que se’l tingués en 
compte, que se li donés més valor a la població, i això ho ha fet valdre 
constantment tant a les primeres reunions amb el Govern, com a les segones 
amb la taula tripartida. I també que es tingués present que Andorra la Vella 
presta una sèrie de serveis de caràcter nacional que entén que també haurien 
de tenir una compensació. L'acord s'ha tancat sense tenir en consideració 
aquests punts, que el Comú havia demanat. S’havia demanat que és disminuís 
el valor del territori i s'ha incrementat en lloc de disminuir-se. Davant d'aquesta 
situació, es va tancar la taula i el que es va decidir és que els Comuns que no 
hi estiguessin d’acord, en aquest cas el Comú d’Andorra la Vella, farien un 
acord del Consell de Comú, per transmetre'l a la taula, als efectes que aquest 
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acord consti a les actes d'aquesta taula de negociació, i avui és el document 
que es sotmet a aprovació d'aquesta corporació. 
 
Tot seguit, la paraula al Secretari general perquè procedeixi a la lectura d’acord 
acord: 
 
“ACORD DEL CONSELL DE COMÚ D’ANDORRA LA VELLA EN RE LACIÓ 
AMB LA REVISIÓ DEL MODEL DE TRANSFERÈNCIES  
 
El 4 de novembre de l’any 1993 el Consell General va aprovar la Llei 
qualificada de delimitació de competències dels comuns i la Llei qualificada de 
transferències als comuns, en compliment de la disposició transitòria primera 
de la nostra Carta Magna i fruit de l’acord forjat durant el procés constituent, 
que havia culminat amb l’aprovació de la Constitució pel poble andorrà, en el 
referèndum del 14 de març del 1993. 
 
Més de vint anys després i havent estat modificades parcialment les referides 
lleis qualificades, el Govern d'Andorra i els Comuns van subscriure, el 28 d'abril 
de l'any 2014, l’Acord institucional sobre delimitació de competències i de 
transferències, que emplaçava a les parts a assolir un acord definitiu en relació 
amb aquestes matèries durant el següent mandat. 
 
Durant l’actual mandat comunal s’han succeït diverses reunions entre els set 
cònsols majors i el Cap de Govern, en primer terme, i posteriorment en format 
de taula tripartida al Consell General, amb el Cap de Govern, els set cònsols 
majors i els representants dels grups parlamentaris. 
 
Durant les diverses reunions que s’han celebrat per determinar el nou model de 
transferències, la Cònsol Major del Comú d’Andorra la Vella ha posat de 
manifest reiteradament la necessitat de modificar els criteris per determinar 
l’import de les transferències, prioritzant les necessitats de la població per 
sobre de les necessitats del territori, i insistint en el fet que la capital d’Andorra 
presta un conjunt de serveis de caràcter nacional pels quals necessita una 
compensació econòmica. 
 
Després de diversos mesos de negociacions, el Govern i cinc comuns han 
assolit un acord en relació amb la modificació del model de transferències, que 
serà transposat en forma de projecte de llei qualificada per part del Govern 
d’Andorra, i que serà entrat a tràmit parlamentari durant el present mes de 
juliol.  
 
El Comú d’Andorra la Vella coincideix amb la resta de representants i 
accepta que la quantitat a transferir del pressupos t general de l’Estat als 
comuns es fixi en 55 milions d’euros anuals, revisa bles anualment 
d’acord amb l’increment del PIB. 



ACdC núm. 17/06 
13/07/17 

31 
 

No obstant això, analitzada la proposta acordada pel Govern d’Andorra i els 
comuns de Canillo, Encamp, Ordino, La Massana i Escaldes-Engordany, pel 
que fa a la revisió del model de transferències vigent, el Consell de Comú, 
reunit el dia 13 de juliol del 2017, manifesta, per majoria: 
 
1. Que la proposta no satisfà les expectatives del Comú d’Andorra la Vella, 

davant l’oportunitat històrica que suposa la modificació del model de les 
competències i transferències de l’Estat. 
 

2. Que, el model proposat continua no donant preeminència a la població, que 
és qui en definitiva és destinatària de la major part dels serveis, en relació 
amb d’altres criteris de repartiment. 

 
3. Que, el model proposat manté el criteri del territori sobrevalorat front a 

d’altres criteris de repartiment, i fins i tot incrementa el seu pes relatiu en 
percentatge respecte el model fins ara vigent. 

 
4. Que, el model proposat, en el moment de ponderar el criteri del territori, 

tampoc no contempla el cost de les xarxes de serveis de cada parròquia 
com un paràmetre de distribució de la transferència, malgrat que aquesta 
sigui una de les principals causes de despesa associades al concepte de 
repartiment territorial. 

 
5. Que, el model proposat no té en compte els serveis de caràcter nacional 

que presta el Comú d’Andorra la Vella en favor de tots els ciutadans del 
País. 

 
6. Que, el model proposat no té en compte les recomanacions emeses pel 

Congrés dels poders locals i regionals del Consell d’Europa (Recomanació 
2019/2007) que insta a promoure un reconeixement legal especial per a les 
capitals, i a l’atorgament dels mitjans econòmics necessaris per tal 
d’acomplir amb les funcions que li són pròpies, en tant que capitals. 

 
7. Que, malgrat la predisposició del Comú d’Andorra la Vella d’incloure en el 

nou model criteris transitoris de solidaritat entre institucions, el model 
proposat tampoc no valora en cap moment la càrrega fiscal dels ciutadans 
en relació amb el recorregut impositiu de cada comú. 

 
8. Que, el model proposat ha de ser perdurable en el temps, i no fruit de 

circumstàncies conjunturals o tensions econòmiques que poden ser molt 
variables durant el termini de vigència de la norma, amb l’objectiu de 
garantir la perdurabilitat i sostenibilitat del sistema parroquial andorrà. 

 
Que, en base a les consideracions exposades, el Comú d’Andorra la Vella 
entén que l’acord de modificació de la Llei qualificada de transferències, assolit 
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entre el Govern d’Andorra i els comuns de Canillo, Encamp, Ordino, La 
Massana i Escaldes-Engordany, no té en compte els interessos i les 
necessitats de la Parròquia d’Andorra la Vella i, conseqüentment, sol·licita al 
Consell General que, en l’exercici de la seva potestat legislativa, prengui en 
consideració, analitzi i valori els arguments expressats.” 
 
Tot seguit, la cònsol major dona la paraula a l’Hble. Sr. Jordi Ramon 
MINGUILLÓN. 
 
L’Hble. Sr. Jordi Ramon MINGUILLÓN puntualitza que, en aquest punt, el seu 
company, l’Hble. Sr. Victor PINTOS, i ell no votaran el mateix, i per tant 
cadascú farà l'exposició de les seves motivacions. 
 
La cònsol major explica que fa la proposta de sotmetre a votació aquest 
document, un document que pugui ser acceptat per tots els grups que estan en 
aquest Comú i una vegada sotmès a votació, els consellers que desitgin fer una 
explicació de vot, o matisar, o aportar, o fer constar en acta alguna altra 
consideració, ho faran constar com no pot ser d'altra manera, però el document 
que es trametrà perquè s’incorpori a l'acta de la taula serà el que la majoria 
d'aquest Consell voti. Per tant, proposa votar com a primer pas aquest 
document que acaba de llegir el Secretari general, i si ho prefereixen fer-ho al 
revés.  
 
A continuació, la cònsol major passa la paraula a l’Hble. Sra. Maria Dolors 
CARMONA. 
 
L’Hble. Sra. Maria Dolors CARMONA exposa que es va compartir un primer 
document, i que ahir els va fer arribar el document d’acord que acaba de llegir 
el Secretari general. Les membres del grup Partit Socialdemòcrata + 
Independents comparteixen la major part del contingut d'aquest document, ja 
que forma part de les línies d'actuació del seu partit i com ho ha manifestat la 
cònsol major, que està més a prop en segons quins moments del 
posicionament del PS en relació amb d'altres grups parlamentaris, i que per 
tant votaran a favor d’aquest acord. Donaran el suport a la cònsol major perquè 
les representi de manera ferma i que posi en evidència, tant com pugui, 
aquesta situació, que des d'un primer moment, i abans d'arribar amb aquest 
acord, es veia que els ciutadans d'Andorra la Vella estaven en condicions, no 
de precarietat ni molt menys, però d'inferioritat. Aquí sí que és d'inferioritat 
respecte al que era aquesta Llei, el repartiment d’aquestes transferències.  
 
Sempre han dit que parlar de transferències sense parlar de competències no 
té massa sentit. Hi havia una oportunitat; l'oportunitat de fer un altre repartiment 
molt més equitatiu i proporcional, però no ha estat així. És per això que volen 
deixar palès que hi ha aspectes com les xarxes de carretera, de serveis de la 
parròquia, el tema població com ha fet referència la cònsol major, que trenquen 
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el principi d'equitat en relació amb aquest repartiment. Com diu la cònsol major, 
no es tenen en compte ni els interessos ni les necessitats de la parròquia 
d’Andorra la Vella. Manifesta que es queda amb aquest redactat i realment el 
model que hi ha no el té en compte, i afegeix que la cònsol major va dir que 
l’afegiria, que és que el Comú d’Andorra la Vella coincideix amb la resta de 
representants i accepta la quantitat a transferir. Li sembla que és obvi perquè 
això és el punt de partida. Reitera que li donaran suport perquè es posa en 
evidència la situació dels ciutadans d'Andorra la Vella en relació amb els 
ciutadans de les altres parròquies, i espera que la cònsol major que ha lluitat 
fins ara continuï lluitant, que es mantingui ferma, que té el suport del PS i fins i 
tot, li proposa, si ho vol, aliar-se amb el seu partit, perquè li sembla que trobaria 
més recolzament en aquests aspectes, que són primordials per a la parròquia. 
 
La cònsol major manifesta que mantindrà la seva posició i agraeix el suport de 
les membres del grup Partit Socialdemòcrata + Independents, que continuarà 
lluitant amb els mateixos criteris perquè pensa que són justos i s'havien 
d'atendre. Però que tots han de ser conscients que ara estaran en mans dels 
consellers generals, i són ells que hauran de prendre la decisió. 
 
Tot seguit, la cònsol major dona la paraula a l’Hble. Sr. Victor PINTOS. 
 
L’Hble. Sr. Victor PINTOS creu que aquest acord és una fotografia d'un 
moment molt puntual, que podria ser perfectament el dia d'avui, en el qual es 
manifesten tota una sèrie de punts en els quals, en la gran majoria, hi podria 
estar d'acord. Diu que hi podria estar d'acord, perquè desgraciadament i 
malgrat les seves peticions de tenir veu, donar veu a les minories, en aquest 
procés de diàleg amb el que serien aquestes dues Lleis, no les ha tingut. 
Manifesta que va presentar davant de la cònsol major una petició per fer una 
comissió extraordinària per analitzar i per tenir un canvi d'impressions i perquè 
se'ls escoltés dintre d'aquestes reunions que ha mantingut la majoria comunal 
al llarg del mandat d'aquest consolat. Manifesta que han estat convocats una 
sola vegada amb tota la Corporació per explicar-los els acords als quals 
presumiblement havien arribat, i que havien tancat les transferències de 55 
milions d'euros a repartir entre tots els Comuns. Això és veritat, és a dir fins a 
l'acord dels 55 milions, tots els comuns hi estaven implicats, és a partir d'aquí 
que no es van posar d'acord en el tema de com es repartirien aquests 55 
milions, i aquí és on ells no han pogut ni obrir la boca, ni han pogut dir la seva, 
no han pogut dir res en absolut. No s'ha creat aquesta comissió i ni se'ls ha 
emplaçat a intentar dir el seu parer.  
 
Insisteix que, com molt bé diu la cònsol major, s’ha perdut una oportunitat 
històrica per una participació de les minories i creu que aquest acord és un 
maquillatge davant de la parròquia d'Andorra la Vella en el qual la cònsol major 
es vol, d'alguna manera, posar una màscara, per no transmetre la falta de 
voluntat per voler arreglar allò que pugui arreglar abans de pactar amb el 
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Govern i amb la resta dels Comuns les transferències de 55 milions. En 
qualsevol cas, diu que el motiu pel qual no s'afegirà ni subscriurà aquest acord 
és bàsicament perquè quan la cònsol major ha pogut -durant tot aquest temps- 
tirar d’ells i assentar-se amb ells per fer un canvi d'impressions no ho ha fet, i 
ara que possiblement a la cònsol major li interessa que s’afegeixin a un acord 
bastant unilateral, llavors ho posa sobre la taula. 
 
La cònsol major manifesta que l'oportunitat la perd l’Hble. Sr. Victor PINTOS i 
que, en el seu dia, ho haurà d’explicar als ciutadans de la parròquia d’Andorra 
la Vella, en cas que continuï fent política o continuï defensant els interessos 
d'aquesta parròquia. Pensa que l’Hble. Sr. Victor PINTOS s'equivoca 
completament i ara està fent aquí una explicació que, com es diu popularment, 
són excuses de mal pagador. Diu que no votarà perquè no se l’ha fet participar, 
doncs no. Perquè a la taula tripartida, va ser ella la primera que ho va demanar, 
dient que hi havia d’haver tots els grups parlamentaris representats. L’Hble. Sr. 
Victor PINTOS hi està representat perquè forma part d'un partit que té grup 
parlamentari i aquest és el partit Liberal. Per tant, des del moment en què tots 
els grups parlamentaris van participar en aquesta taula, la cònsol major entén 
que les posicions dels partits, i així ho va entendre i ho va comentar amb més 
d’una persona, són els consellers generals que ho han de comentar i traslladar 
a la resta dels seus consellers. Pensa que no val la pena que es tinguin dobles 
reunions, ni triples, ni quàdruples. Per tant, potser l’únic que no està 
representat al grup parlamentari és l’Hble. Sr. Jordi Ramon MINGUILLÓN, però 
tant l’Hble. Sr. Victor PINTOS com les Hbles. Sres. Maria Dolors CARMONA i 
Lídia SAMARRA tenen els seus partits, tenen grup parlamentari, i aquests 
estaven en aquestes taules des del primer dia, i han participat a la taula 
tripartida. Per tant, quan l’Hble. Sr. Victor PINTOS diu que no vota perquè els 
membres de la majoria no n'han parlat, no l’han escoltat o no l’han informat, la 
cònsol major no hi pot estar d’acord. Pensa que l’Hble. Sr. Victor PINTOS està 
buscant un argument per dir no voto i com que no sap com dir que no vota 
utilitza aquest argument. No ha de ser fàcil no votar això, perquè realment el Sr. 
Victor PINTOS representa els ciutadans Andorra la Vella. És la decisió de 
l’Hble. Sr. Victor PINTOS i la respecta, però no vol que se la posi com a excusa 
pel fet que no l’ha convocat a una reunió. El grup parlamentari que representa 
el Partit Liberal estava assentat en aquella taula, estava al corrent de totes les 
negociacions, ho ha seguit tot, té tots els documents i per tant si l’Hble. Sr. 
Victor PINTOS forma part d’aquest grup, és el seu grup, el seu partit polític que 
hagués hagut d’informar-lo.  
 
Tot seguit, la cònsol major torna a passar la paraula a l’Hble. Sr. Victor 
PINTOS. 
 
L’Hble. Sr. Victor PINTOS manifesta que, evidentment, el seu grup parlamentari 
l’ha informat ja que, quan es porta això al grup parlamentari, hi ha un acord dels 
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set Comuns i del Govern de fer unes transferències de 55 milions als Comuns, 
això és veritat. 
 
La cònsol major manifesta a l’Hble. Sr. Victor PINTOS que no hi havia cap 
acord de fer-ho. L'acord que es va prendre, el van prendre els cònsols que 
estaven allà, però precisament avui és quan se’n parla en Consell de Comú. 
Està d’acord que, com a conseqüència d'un primer document que es va firmar 
l'any 2014, es va prendre l'acord de congelar les transferències a 54 milions, i 
després l'any 2017 s'havia de fer el treball definitiu, i això es el que han fet. 
Però 55 milions és una proposta que va passar per allà. Van manifestar el seu 
acord com el va manifestar també el grup parlamentari Liberal, com tots els 
grups que hi havien en aquella taula assentats, així com tots els cònsols. Per 
tant, una cosa no té res a veure amb l'altra. La cònsol major diu que respecta 
l’opinió de l’Hble. Sr. Victor PINTOS, que troba perfecte que no voti per aquests 
motius, però que pel seu punt de vista, aquests no són suficients de cara a la 
ciutadania. 
 
A continuació, la cònsol major passa la paraula a l’Hble. Sr. Jordi Ramon 
MINGUILLÓN. 
 
L’Hble. Sr. Jordi Ramon MINGUILLÓN manifesta que se sent trist perquè al 
final, després de marejar la perdiu molt de temps, la Llei que es proposa, que 
s’intenta fer passar, no canvia res. Assumeix que l'any 1993, quan es va passar 
a ser un país amb una Constitució i un país democràticament modern, s'havien 
de fer esforços tant amb els coprínceps com amb el tema parroquial i s’havien 
d’arribar a uns acords de mínims que van ser aquesta Llei de transferències. 
Diu també que, encara que fos assumible que era necessari en aquell moment, 
fer-ho era una presa de pèl democràtica. Han passat 23 anys i en aquests 23 
anys resulta que, ara, que és quan es pot reformar, es troben amb la mateixa 
situació, i és una presa de pèl, perquè la proposta que es vol passar -només a 
títol informatiu- per a un ciutadà de Canillo li pertocaran 1.556€ per ciutadà i un 
ciutadà d’Andorra la Vella en rebrà 451€. Aquesta situació dura des de fa més 
de vint anys.  
 
Alguns diran que això és un tema de coresponsabilitat amb les altres 
parròquies. Això està molt bé dir-ho, però resulta que hi ha moltes parròquies 
que no esgoten totes les seves fórmules de fiscalitat. Llavors resulta que un 
ciutadà d’Andorra la Vella paga els seus impostos i paga més impostos que un 
altre ciutadà i a sobre amb els seus diners ha de pagar els ciutadans que no 
paguen aquests impostos. Aquesta és la situació que portem des de fa 23 
anys. I aquesta és la situació que volem continuar tenint ara? No ho puc 
entendre més que dins d'un sistema electoral, que a demés també es va fer en 
aquell moment, que amb els anys ha esdevingut pervers, que és que un 
conseller de segons quina parròquia amb 300 vots ja és conseller. Llavors és 
molt fàcil de donar 1.556€ per persona, i tenir moltes persones contentes, però 
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evidentment és totalment injust i aquesta injustícia la pateix Andorra la Vella, la 
capital. És per això que, des d'aquí, crida als consellers generals que recordin 
que la seva acta de consellers respon als ciutadans que els voten i no als 
partits, i demana a aquests consellers generals que siguin conseqüents amb 
les persones que representen, i que a l’hora de votar-ho ho tinguin en compte. I 
al mateix temps també recorda aquí als ciutadans d’Andorra la Vella que tinguin 
memòria. A vegades la memòria és molt curta. Però que tinguin memòria i 
recordin què va votar cadascú en el seu moment al Consell General, que són al 
final qui vota les lleis. És el Consell General. Que tinguin memòria i mirin al 
Consell General què va votar cada conseller i d’aquí uns dies o d’aquí un 
temps, quan toquin eleccions que això ho recordin, qui defensa els interessos 
dels ciutadans i qui defensa els interessos dels partits.  
 
Lamenta que l'acord és de mínims, però evidentment votarà a favor d'aquests 
mínims, tot i que li hagués agradat un altre redactat més en la línia en què s’ha 
expressat. 
 
La cònsol major manifesta que s’ha intentat fer un redactat perquè es 
poguessin sentir una mica còmodes tots els representants. Tots menys l’Hble. 
Sr. Victor PINTOS. Tot i que ho ha intentat no ha pogut ser.  
 
No havent-hi cap més demanda d’aclariment, es procedeix a la votació 
d’aquest document que s’aprova per onze vots a favor per part dels membres 
de la majora, de les membres del grup Partit Socialdemòcrata + Independents i 
de l’Hble. Sr. Jordi Ramon MINGUILLÓN, representant de CDI, i un vot en 
contra, de l’Hble. Sr. Victor PINTOS.  
 
 

Dinovè.-  Informació relativa als acords adoptats en les dar reres 
Juntes de Govern 
 
La cònsol major informa que, segons el Reglament de les actes del Comú 
d'Andorra la Vella, del 26 de març del 1996, i els articles 13.4 i 13.5 de 
l’Ordinació d’organització i funcionament dels Comuns, totes les actes han estat 
aprovades en Junta de Govern i trameses als consellers amb la deguda 
antelació, per a la seva informació. Les actes de les Juntes de Govern 
corresponen a les sessions celebrades els dies 7, 14, 21 i 28 de juny, i 5 de 
juliol del 2017. 
 
La cònsol major passa la paraula a l’Hble. Sr. Victor PINTOS. 
 
L’Hble. Sr. Victor PINTOS fa referència a l’acord de la Junta de Govern del 7 de 
juny del 2017, relatiu a la contractació directa d’uns serveis per a l’estudi i la 
redacció del Pla director de pacificació de la ciutat d’Andorra la Vella. Informa 
que aquest punt va ser àmpliament debatut en Comissió, però que li agradaria 
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fer esment al Consell de Comú del seu total desacord. Entén que un estudi 
d'aquesta tessitura, innovador i de certa envergadura econòmica, hauria 
d’haver estat sotmès a concurrència pública i, a partir d'aquí, doncs, intentar 
adjudicar a la persona o empresa que millor s'hagués adaptat a les sol·licituds 
del plec en qüestió, com es fa habitualment. 
 
La cònsol major manifesta que el Comú entén que aquesta és una fórmula 
legal que ha permès entendre que la persona seleccionada reuneix les 
condicions i que es tracta d’un estudi concret per cinc mesos i, per tant, és un 
pla director, no es tracta del detall general. Informa que, més endavant, quan 
s'entri al detall dels projectes que hi pugui haver ja es faran els corresponents 
concursos.  
 
Tot seguit, la cònsol major passa la paraula a l’Hble. Sra. Lídia SAMARRA. 
 
L’Hble. Sra. Lídia SAMARRA sol·licita informació relativa a l’acord de la Junta 
de Govern del 7 de juny pel qual s’acorda la contractació de diversos serveis 
per al Mercat de Nadal i per al Poblet de Nadal, i també la compra d’unes 
garlandes per a la zona de Prada Ramon. Comenta que són coses que van 
sumant diners, i demana, la possibilitat de saber el preu total del que costa el 
Nadal.  
 
La cònsol major exposa que és una cosa que va evolucionant però que els hi 
farà arribar la despesa a dia d’avui i, després, a mesura que s'hi vagin afegint 
coses, el cònsol menor els hi facilitarà la previsió. 
 
A continuació, la cònsol major passa la paraula a l’Hble. Sra. Maria Dolors 
CARMONA. 
 
L’Hble. Sra. Maria Dolors CARMONA sol·licita informació relativa a l’acord de la 
Junta de Govern del 7 de juny sobre diferents temes referents al Departament 
de Recursos Humans com la contractació d'eventuals, fent al·lusió a un article 
de la premsa del dia, a la rotació qüestionada del personal auxiliar de les 
escoles bressol. Recorda que, en el darrer Consell de Comú, ja va demanar a 
la cònsol major de fer un seguiment de Recursos Humans, mitjançant reunions, 
ja que veuen noves contractacions i nous llocs de treball, i que han d’anant 
qüestionant-los. 
 
La cònsol major informa que volia convocar-los i que, per motius d’agenda, no 
ho ha pogut fer. Farà proposta de dos o tres dies per reunir-se, comenta la 
seva intenció d’haver-se reunit abans d’aquest Consell, però que finalment no 
ha pogut ser. Manifesta que en la reunió que tindran es tractaran uns temes 
que hi ha en stand by, per parlar-los, informar-los i prendre una decisió entre 
els quatre consellers de l'oposició, ella mateixa i algun altre conseller de la 
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majoria. Tot seguit, torna a passar la paraula a l’Hble. Sra. Maria Dolors 
CARMONA. 
 
L’Hble. Sra. Maria Dolors CARMONA comenta que estaria bé crear una petita 
comissió momentània amb l’oposició i proposa la possibilitat de marcar un 
calendari, millor que una reunió esporàdica. 
 
La cònsol major comenta que aprofitaran la reunió que tenen a les 18.00 h per 
mirar el calendari i així poder trobar una data que els hi vagi bé a tots. A 
continuació, torna a donar la paraula a l’Hble. Sra. Maria Dolors CARMONA. 
 
L’Hble. Sra. Maria Dolors CARMONA sol·licita informació relativa a diversos 
acords de la Junta de Govern del 14 i del 21 de juny del 2017 pel qual 
s’acorden diverses contractacions relatives al macro-espectacle de l’artista 
David BISBAL, primer la despesa de la seva contractació (80.000€ de catxet i 
17.000€ de producció del concert), després l’envelat (28.500€) i l’escenari 
(28.500€), és a dir un total de despesa de 180.000€ aproximadament. Demana 
si hi haurà despeses suplementàries. 
 
La cònsol major informa que està tot tancat i que el catxet del David BISBAL és 
d’uns 80.000€, però que després hi ha la producció que costa uns diners, i a 
més després hi ha l'escenari, informa que han volgut utilitzar la carpa ja 
muntada, però que l’han tingut que llogar uns dies més. Informa que tot això va 
sumant i que aquest tipus d’artistes porten macro-espectacles de caràcter 
important i esperen que estigui a l’alçada del que han apostat. Comenta que 
creuen que és una bona oportunitat i que és el preu d’aquest nivell, ja que és 
un artista espanyol que està al top d’Espanya i que es fa pagar. Espera que 
funcioni i que els ciutadans gaudeixin i que es vegi retornat el que s’ha pagat. 
 
La cònsol major torna a passar la paraula a l’Hble. Sra. Maria Dolors 
CARMONA. 
 
L’Hble. Sra. Maria Dolors CARMONA demana un aclariment en relació amb 
l’acorda de la Junta de Govern del 14 de juny del 2017, referent als treballs 
silvícoles de la millora forestal, un concurs nacional en el qual participen 
diferents parròquies, creu que estan els set comuns representats, en què hi ha 
un import per l'any 2017 i un per a l’any 2018. Volen saber si és un import per 
fer tots els treballs o si és el que pertoca com a Comú d'Andorra la Vella.  
 
La cònsol major passa la paraula a l’Hble. Sr. David ASTRIÉ, conseller delegat 
de Medi Ambient i Innovació. 
 
L’Hble. Sr. David ASTRIÉ informa que es tracta d’uns treballs silvícoles que tots 
els comuns encomanen a una mateixa empresa de forma conjunta, que aquest 
any o aquests dos anys ha estat centralitzat pel Comú d'Ordino i que inclou una 
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sèrie de prestacions als boscos d’Andorra. A les partides a les quals el Comú 
d’Andorra la Vella ha de fer front són per a l’any 2017 un import de 26.932,89€ i 
per als anys 2018 i 2019 un import de 44.336,22€. Comenta que els treballs 
que s'han inclòs són diferents actuacions al bosc de la Comella, les quals 
s’estan efectuant actualment. Informa que hi ha d’altres actuacions com al bosc 
de Palomera, davant dels magatzems del Viena, i altres actuacions una mica 
repartides a tot arreu. 
 
La cònsol major torna a passar la paraula a l’Hble. Sra. Maria Dolors 
CARMONA. 
 
L’Hble. Sra. Maria Dolors CARMONA agraeix les explicacions i comenta que 
dubtava que tots els treballs es prioritzin fent una planificació, però el que volien 
saber és l’import que correspon al Comú, per saber el que s’ha de pagar.  
 
A continuació fa referència a un altre punt de la mateixa acta relatiu a Recursos 
Humans, sobre les diverses contractacions per a l’equip de Xarxes i Triatge, 
una plaça d'auxiliar, una plaça d’operari, i després dues places d’auxiliars més 
per a aquest equip de xarxes. Demana quines són les tasques d’aquest Equip 
de Xarxes i Triatge i a que es deu aquesta contractació tant freqüentada i el 
volum de contractacions. 
 
Tot seguit, la cònsol major dona la paraula a l’Hble. Sr. David ASTRIÉ, 
conseller delegat de Medi Ambient i Innovació. 
 
L’Hble. Sr. David ASTRIÉ informa que l’Equip de Xarxes i Triatge s’ocupa de 
fer tota aquella neteja de les clavegueres, amb sistemes d’injeccions d’aigua 
amb alta pressió i, també, estan al centre de triatge habilitat a la carretera de la 
Comella, perquè tots els ciutadans d’Andorra la Vella puguin portar els 
voluminosos i que es pugui fer el triatge abans de portar-lo a la deixalleria. 
Comenta que, en els últims temps, s’han produït baixes i jubilacions i que les 
contractacions són per fer front a les mancances a nivell de personal i que la 
majoria són mitjançant edictes interns. 
 
A continuació, la cònsol major passa la paraula a l’Hble. Sra. Maria Dolors 
CARMONA. 
 
L’Hble. Sra. Maria Dolors CARMONA sol·licita informació relativa a l’acord de la 
Junta de Govern, del 21 de juny, pel qual s'acorda la formalització de l’addenda 
que modifica el protocol de col·laboració d'entitats bancàries amb el Comú 
d'Andorra la Vella, el document del qual no els consta que se’ls hagi facilitat i el 
voldrien per poder ser-ne partícips.  
 
La cònsol major passa la paraula a l’Hble. Sra. Maria Carme NIN, consellera 
delegada de Finances, Comptabilitat i Administració. 
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L’Hble. Sra. Maria Carme NIN informa que aquest document se’ls hi facilitarà, i 
que la modificació que es fa és merament per un tema de NRT. L’Agència 
Tributària a l’hora de facilitar aquestes dades va demanar que es tingués en 
compte el NRT i que com que els sistemes informàtics no s’han adequat cal 
tornar originàriament al que era el número de cens, que és el que utilitzen tots 
els Comuns, i per això s’ha d’esmenar el document. Comenta que dintre dels 
protocols de formalització els bancs van demanar l’addenda perquè hi constés 
el canvi, pel número de cens. 
 
La cònsol major torna a passar la paraula a l’Hble. Sra. Maria Dolors 
CARMONA. 
 
L’Hble. Sra. Maria Dolors CARMONA fa referència a l’acord de la Junta de 
Govern del 28 de juny, pel qual s'acorda la convocatòria d'un concurs nacional 
per adjudicar el subministrament de lluminàries Led per al Servei d’Enllumenat. 
Comenta que es remet a l’acta del darrer Consell de Comú en la qual es va fer 
una precisió al conseller de Serveis Públics i Circulació que, en comptes de fer 
les contractacions directes per molt que l’import ho permeti, que era bo tornar a 
fer el concurs per donar importància al principi de transparència, i per tant 
agraeix que els hi hagin fet cas.  
 
A continuació, sol·licita un aclariment sobre l’acord de la Junta de Govern del 
mateix dia 28 de juny, del Departament de Noves Tecnologies, fent referència a 
la convocatòria d’un concurs nacional per adjudicar el subministrament i 
implantació d’una unitat d’emmagatzematge de contingència, del qual vol saber 
si és el darrer punt que es va tractar en la comissió o si és una altra adquisició.  
 
La cònsol major passa la paraula a l’Hble. Sra. Maria Carme NIN, consellera 
delegada de Finances, Comptabilitat i Administració. 
 
L’Hble. Sra. Maria Carme NIN informa que, en la darrera comissió, es va tractar 
l’ordre del dia que entrarà en la junta següent, i el que es fa a títol informatiu, es 
revisar les darreres tres juntes per veure els acords que s’han aprovat. Informa 
que aquest punt és el que li va explicar el cap d’Àrea d’Informàtica, que es 
tractava justament de l’adquisició d’una nova unitat d’emmagatzematge per fer 
aquestes còpies, que es va comentar, i suposarien trenta mil euros, llavors es 
convoca aquest concurs. 
 
A continuació, la cònsol major dona la paraula a l’Hble. Sr. Jordi Ramon 
MINGUILLÓN. 
 
L’Hble. Sr. Jordi Ramon MINGUILLÓN es dirigeix a l’Hble. Sr. David ASTRIÉ,  
referent al tema del triatge, per recordar-li que, quan es va fer l’acord del forn 
incinerador, la deixalleria s’havia de trobar dins del forn, ja que era un dels 
punts del conveni, i que fa un parell d’anys, van demanar que es complís 
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aquest conveni quan es va fer l’aparcament d’Encorcers. Es va treure l’àrea de 
triatge perquè es va quedar amb el centre de residus que es podia pujar el 
material directament i d’aquesta manera s’estalviava de fer aquest triatge. Li 
comenta perquè ho tingui en compte, ja que es va poder fer molt més petit; 
precisament aquest conveni que es va tractar amb la directora que hi havia en 
aquell moment, la Sra. RICO, hi constava l’acord pel qual es podia pujar 
directament tot el material i no calia triar-lo aquí a baix.  
 
 

Vintè.-   Precs i preguntes. 
 
La cònsol major informa que no ha estat entrada a tràmit cap pregunta. Per 
tant, aquest punt queda sense efecte. 
 
La cònsol major agraeix l’assistència de tots els membres i els emplaça a una 
nova sessió de Consell de Comú, que tindrà lloc en un principi el proper 3 
d’agost, sempre que no hi hagi cap nou canvi. 
 
 
 
Com que no hi ha cap més assumpte a tractar, s’aixeca la sessió a les 18.15 h. 


